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اقتصادی

یک مقام مسئول خبر داد؛

وام ۱۲۰ میلیونی مسکن با اوراق قدیمی
 ابلاغ شد

مدیر طرح و برنامه بانک مسکن از امکان دریافت وام ۱۲۰ میلیون تومانی خرید 
مسکن با استفاده از اوراق تسه قبل از مهر ۹۴ خبر داد. 

محمدحسن مرادی گفت: از ابتدای شروع فرآیند تسهیلات دهی به متقاضیان خانه 
اولی خرید مسکن )خرداد ۹۴( تا پایان سال ۹۵، حدود ۷ هزار )۶ هزار و ۹۹۸( فقره 

تسهیلات به زوج های جوان خانه اولی پرداخت شده است.
مدیر امور و طرح و برنامه بانک مسکن با تشریح عملکرد این بانک در خصوص 
پرداخت وام خرید یا ساخت مسکن از محل صندوق پس انداز مسکن یکم اظهار 
کرد: طی بازه زمانی خرداد ۹۴ تا پایان اسفند ماه ۹۵ در »شهرهای زیر ۲۰۰ هزار 
نفر«، »شهر تهران« و »مراکز استان ها و شهرهای بالای۲۰۰ هزار نفر« به ترتیب، 
هزار و ۱۱۴ فقره، ۲ هزار و ۱۴۵ فقره و ۳ هزار و ۷۳۹ فقره تسهیلات به متقاضیان 

پرداخت شده است.
وی در خصوص مجموع ارزش ریالی تسهیلات پرداخت شده تأکید کرد: ارزش 
کل این وام ها حدود ۴۲۴ میلیارد تومان تسهیلات خرید مسکن به سپرده گذاران 
صندوق پس انداز مسکن یکم بوده است. این مبلغ در شهرهای با جمعیت کمتر از 
۲۰۰ هزار نفر بیش از ۴۴ میلیارد تومان، در شهر تهران ۱۶۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
تومان و در مراکز استان ها و شهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفر، بیش از ۲۱۶ 

میلیارد تومان گزارش شده است.
این مقام مسئول در بانک مسکن درباره آمار مانده حساب صندوق پس انداز مسکن 
یکم طی اسفند ماه ۹۵ گفت: جمع کل سپرده های متقاضیان در این صندوق به 
لحاظ تعداد سپرده ها، به ۱۵۴ هزار و ۸۱ فقره رسید که در شهرهای زیر ۲۰۰ هزار 
نفر جمعیت ۳۲ هزار و ۶۰۰ فقره، در شهر تهران ۴۱ هزار و ۶۲۸ فقره و در مراکز 
استان ها و شهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفر ۷۹ هزار و ۸۵۳ فقره بوده است.

به گفته مرادی مانده عددی )حجم ریالی( این صندوق نیز در اسفند ۹۵ حدود ۳ 
هزار و ۳۷۶ میلیارد تومان گزارش شده است.

امکان دریافت وام ۱۲۰ میلیون تومانی با اوراق قدیمی تسه
مدیر طرح و برنامه بانک مسکن در بخش دیگری از اظهارات خود با اشاره به مصوبه 
شورای پول و اعتبار در مهر ۱۳۹۴ مبنی بر ممنوعیت پرداخت وام مسکن ۶۰ میلیون 
تومانی به دارندگان اوراق گواهی حق تقدم تسهیلات مسکن )تسه( قبل از این تاریخ 
که در فرابورس با نماد »تسه۹۴۰۷« خرید و فروش می شود و صرفا اعطای وام ۳۵ 
میلیون تومانی خرید مسکن به آنها، خاطر نشان کرد: بانک مسکن در بخشنامه ای 
که اخیرا به شعب ابلاغ کرده ممنوعیت پرداخت تسهیلات مازاد بر ۳۵ میلیون تومان 

از محل ارائه اوراق »تسه ۹۴۰۷« و قبل از آن را لغو کرده است.
مرادی خاطرنشن کرد: بنابراین پرداخت تسهیلات مسکن از محل اوراق گواهی 
حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن به تنهایی و یا توأم با سایر حساب  ها در تمام 
حالات انفرادی و زوجین، فارغ از نماد اوراق صادره و صرفا مبتنی بر توجه به معتبر 
بودن اوراق ارائه شده با رعایت کلیه شرایط و ضوابط مقرر امکان  پذیر است و دیگر 
الزامی به ارائه بخشی از اوراق )مازاد بر ۳۵ میلیون تومان( از محل نمادهای »۹۴۰۸« 

و بعد از آن نیست.
وی با بیان اینکه این اقدام بانک مسکن می تواند در تحرک بازار مسکن نقش داشته 
باشد گفت: در حال حاضر امکان بهره مندی از تسهیلات ۱۲۰ میلیون تومانی خرید 
مسکن بدون نیاز به سپرده گذاری و به صورت آنی وجود دارد که در نتیجه نیاز به 
خرید اوراق در بازار مسکن تابستان که فصل طلایی نقل  و انتقالات ملکی است، رو 

به افزایش خواهد گذاشت.

رئیس سازمان بهره وری اعلام کرد

سهم ۲5 درصدی بهره وری از رشد 
اقتصادی کشور 

رئیس سازمان بهره وری گفت : در دوره ای ۲۰ ساله تقریبا ۲۵ درصد از رشد 
اقتصادی کشور، از طریق بهره وری حاصل شده است.

دکتر رویا طباطبایی یزدی با بیان اینکه تعریفی که در سازمان بهره وری ایران 
مورد استفاده قرار می گیرد، همان تعریفی است که در سازمان بهره وری جهانی و 
آسیایی استفاده می شود، اظهار داشت: در بهره وری آنچه اهمیت دارد، ترکیب کارایی 
و اثربخشی است و این موضوع به دلیل نگرش فکری عمیقی که در این واژه نهفته 

است، وجود دارد.
وی درباره پایین بودن بهره وری در کشور در سال های ۹۱ و ۹۲، اظهار داشت: نباید 
فراموش کنیم در این سال ها، شاهد اوج تحریم های اقتصادی بر علیه کشور بودیم و 

در کنار رشد منفی اقتصادی بهره وری نیز رشد منفی داشته است.
طباطبایی یزدی تصریح کرد: سال هایی که اتفاقات خاصی مانند جنگ، بلایای 
شدید طبیعی و یا تحریم های شدید رخ می دهد، نمی تواند مبنا باشد. در واقع بهتر 
است دوره ای بلندمدت تر را مدنظر قرار دهیم که نوسانات و شوک هایی که به کشور 

وارد می شود، تاثیری روی بهره وری نداشته باشد.
رئیس سازمان بهره وری به وضعیت و سهم بهره وری در رشد اقتصادی ایران اشاره 
کرد و گفت: اگر بخواهیم به یک دوره بلند ۲۰ ساله نگاه کنیم، تقریبا ۲۵ درصد از 
رشد اقتصادی کشور، از طریق بهره وری حاصل شده است. در این مدت، هر سال 
چهار درصد رشد اقتصادی داشتیم که یک درصد آن از طریق بهره وری حاصل شده 
است. وی اضافه کرد: در سال های ۹۳ تا ۹۵ که آمارهای آن در سایت سازمان ملی 
بهره وری منتشر شده است، وضع تغییر کرده است که بخشی از این پیشرفت در 
بهره وری به دلیل استفاده از ظرفیت های خالی بعد از تحریم های شدید به ویژه در 
بخش نفت و گاز است و بنابراین ممکن است این وضعیت در آینده ادامه پیدا نکند؛ 
به همین دلیل باید به صورت جدی برای ارتقاء بهره وری در سطح فردی، بنگاهی 
و کلان اقتصادی، گام های مهمی را برداریم. طباطبایی از سهم بهره وری در برنامه 
ششم توسعه گفت و اظهار داشت: در این برنامه پنج ساله، رشد اقتصادی هشت 
درصد پیش بینی شده است که باید ۳۵ درصد آن، از طریق بهره وری باشد که معادل 
۲. ۵ واحد درصد از رشد اقتصادی است. وی با اشاره به سابقه سازمان بهره وری 
گفت: درست است که سازمان بهره وری قدمتی حدودا ۲۵ ساله داشته است، اما این 
سازمان در گذشته خیلی کوچک و کم زور بود. در این ۲۵ سال، ده رئیس برای این 
سازمان روی کار آمده است و نشان می دهد تقریبا هر دو سال یک بار و خیلی سریع، 
روسای سازمان تغییر می کردند که این باعث می شد، نتوانند کار زیادی را انجام دهند.

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی:

یک میلیون و 837 هزار واحدمسکن مهر 
به بهره برداری رسیده است 

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن مهر گفت: از مجموع دو میلیون و 
۲۱۰ هزار واحد مسکن مهر تا کنون عملیات ساخت یک میلیون و ۹۴۵ هزار واحد 
به پایان رسیده و بیش از یک میلیون و ۸۳۷ هزار واحد به بهره برداری رسیده است. 
»احمد اصغری مهرآبادی« روز چهارشنبه در مراسم افتتاح دو هزار و ۱۱۴ هزار 
واحد مسکن مهر در شهر جدید پردیس در گفت و گو با خبرنگاران افزود: به جز 
واحدهای مسکن فاقد متقاضی و یا واحدهایی که پرونده آنها در مراجع قضایی است ، 

هم اکنون ساخت ۹۰ هزار واحد مسکن مهر نیز در دست تکمیل است. 
مهرآبادی با اشاره به پیشرفت واحدهای مسکن مهر در زمان دولت یازدهم افزود: 
در دولت یازدهم ما توانستیم تا کنون ۸۶۵ هزار واحد مسکن مهر را به متقاضیان 

تحویل دهیم که سالیانه به طور متوسط حدود ۲۱۵ هزار واحد مسکن مهر است. 
وی با بیان اینکه در این مدت ۸۴۵ هزار واحد مسکن مهر نیز به مرحله فروش 
اقساطی رسیده است گفت: ۸۴ درصد وصول اقساط واحدهای مسکن مهر در زمان 

دولت یازدهم بوده و تا کنون بیش از ۱۳ هزار میلیارد تومان وصول شده است. 
وی گفت: خوشبختانه تاکنون ۵۰ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان برای واحدهای 
مسکن مهر تسهیلات بانکی پرداخت شده که ۴۸ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان آن 
توسط بانک مسکن پرداخت شده است.  مهرآبادی افزود: تمام دستگاه های اجرایی 
در تلاشند پروژه واحدهای مسکن مهر امسال بسته شود به طوری که دولت نیز ۸۸۰ 
میلیارد تومان اسناد خزانه به وزارت نیرو تحویل داده است تا بتوانیم خدمات زیربنایی 
مورد نیاز واحدهای مسکن مهر را در کشور مهیا کنیم.  وی اظهارداشت: خوشبختانه 
۹۵ درصد پروژه مسکن مهر در استان های کشور به پایان رسیده است و هم اکنون 
پرونده پروژه های مسکن مهر در استان زنجان به پایان رسیده در تیرماه امسال پرونده 
مسکن مهر استان یزد بسته می شود و در شهریورماه سال جاری نیز پرونده مسکن 
مهر در استان های چهارمحال و بختیاری، خراسان جنوبی، اردبیل و دو استان دیگر 
نیز برای همیشه بسته خواهد شد.  مهرآبادی در پایان اظهارداشت: تلاش خواهیم 
کرد با همکاری تمام دستگاه های اجرایی از جمله وزارت راه و شهرسازی، وزارت نیرو 
و وزارت نفت تمام واحدهای بدون معارض مسکن مهر تا آخر سال ۱۳۹۶ به پایان 
برسد.  به گزارش ایرنا، با حضور قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن مهر 
و مدیرعامل شرکت شهرهای جدید دو هزار و ۱۱۴ واحد مسکن مهر در فاز ۸ شهر 
جدید پردیس در محله های دماوند، الوند، دنا و سهند دره بهشت به بهره برداری 

رسید و همزمان ۲۹ واحد تجاری نیز مورد بهره برداری قرار گرفت.

اشتغال در زمان حاضر یکی از مهم ترین خواسته های مردم از 
دولت است، در انتخابات اخیر ریاست جمهوری نیز مردم با »نه« 
گفتن به وعده های اغراق آمیز درباره اشتغال، اجرای سیاست 

های منطقی در این حوزه را انتخاب کردند. 
اشتغال  نرخ  افزایش  برای  طرح  نیزچندین  یازدهم  دولت 
طراحی و در دست اجرا دارد که یکی از آنها طرح کارانه اشتغال 
جوانان)کاج( است ، این برنامه خود به سه طرح دیگر تقسیم می 
شود. یکی از شاخه های طرح کاج، کارورزی است که از تیرماه 

به اجرا می رسد. 
طبق این طرح قرار بر این است که دو طرف جویای کار و 
کارفرما در یک سامانه ثبت نام کنند و با احصای شرایط، فرد 
متقاضی کار برای گذراندن دوره آموزشی و مهارتی تحت عنوان 
دوره کارورزی به کارفرما یا همان واحد پذیرنده معرفی می شود. 
حال اینکه دولت برای جلب نظر کارفرمایان و حضور آنها در این 
طرح مشوق هایی را در نظر گرفته است که پرداخت حق بیمه و 
دستمزد کارورز از جمله مشوق های دولت به کارفرمایان است. 
درباره جزییات این طرح و رفع ابهامات و انتقادات موجود، 
پژوهشگر ایرنا گفت و گویی با »علاالدین ازوجی« مشاور وزیر 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی و مدیرکل دفتر سیاستگذاری و 

توسعه اشتغال این وزارتخانه انجام داده است. 
ازوجی می گوید: طرح کارورزی برای ایجاد اشتغال در کشور 
نیست بلکه این طرح در راستای افزایش اشتغال پذیری افراد 
متقاضی کار به اجرا می رسد تا متقاضیان سریع تر و راحت تر 

جذب بازار کار شوند. 
وی همچنین درباره انتقاداتی که به طرح می شود از جمله 
میزان دستمزدها، احتمال تعدیل نیروهای یک بنگاه و استفاده 
از کارورزان برای استفاده از مشوق های دولتی و ... توضیحاتی 

ارائه داد 
. مشروح گفت وگو به این شرح است : 

: عده ای بر این باور هستند که طرح کاروزی ابهاماتی 
دارد از جمله اینکه کارفرما می تواند پس از اتمام طرح 
کارورزان را به ادامه کار دعوت نکند یا اینکه می تواند 
نیروی خود را تعدیل کند و برای استفاده از مشوق های 
دولتی نسبت به جذب کاروزان اقدام کند، آیا این ادعاها 
درست هستند و چه راهکارهایی برای مسدود سازی این 

سوء استفاده ها در نظر گرفته اید؟ 
برای تمام این موضوعات راهکار در نظر گرفته شده است و 
اساسا چنین امکانی وجود ندارد که کارفرمایان بتوانند نسبت 
به انجام موضوعات اقدام کنند چرا که سازمان فنی و حرفه ای 
قرارداد آموزشی با کارفرمایان منعقد می کند. قرارداد طبق قواعد 
منعقد شده که هر یک از این قواعد، چارچوب دارند. تمام راه 
ها برای دور زدن قواعد در نظر گرفته شده را کور کردیم. نکته 
مهم در طرح کارورزی این است که از طرف کارورز هیچ مشکلی 
وجود ندارد و به طور فرضی حتی امکان ثبت نام یک میلیون نفر 
هم وجود دارد. نکته مهم حضور کارفرمایان در این طرح است. 
باید بتوانیم توجه کارفرمایان را برای حضور در میدان جلب کنیم. 
یا  کارفرما  طرف  برای  طرح  این  در  که  هایی  مشوق 
بیمه  اینکه حق  از جمله  نظر گرفته شده  پذیرنده در 
جلب  برای  شود،  می  پرداخت  دولت  توسط  کارورزان 

توجه کارفرمایان اثر گذار نیست؟ 
این دست از مشوق ها، عاملی نیستند که کارفرمایان را مجاب 
کنند تا وارد میدان شوند. مشوق هایی در نظر گرفته ایم که 
بتوانیم از حضور اصناف و تشکل ها برای طرح کاروزی استفاده 

کنیم تا کارفرمایان را متقاعد کنند که در این طرح شرکت کنند. 
در حال حاضر متاسفانه عده ای در این میان مدعی هستند 
که در این طرح در حق کارگران اجحاف شده است اما مشکل 
کارورزان نیستند بلکه مهم ترین بحث حضور کارفرمایان در 
طرح است. اساسا قرار بر این است که عده ای در این طرح، 
اموزش مهارتی را در دوره مشخص ببینند و برای این موضوع 
هم قرارداد مشخص تنظیم کرده ایم و احتمالا پس از اتمام دوره، 
کارورزان جذب بازار کار می شوند. در حال حاضر کارفرمایان به 
دنبال این هستند که افراد را در شرایط ازمون و خطا قرار دهند 
تا دریابند که در آینده کاروزان تحت آموزش می توانند در آن 

بنگاه به عنوان نیروی کار باقی بماتند یا نه ؟ 
باید توجه داشته باشیم که طرح کارورزی برای ایجاد اشتغال 

نیست بلکه زمینه ای برای ورود به بازار کار است. 
نه  و  است  مطرح  پذیری  اشتغال  موضوع  کار  اقتصاد  در 
اشتغالزایی. این طرح ها برای افزایش اشتغال پذیری تعریف شده 
اند و نه افزایش ضریب اشتغال. البته ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی در هفته آینده برنامه اشتغال فراگیر را ابلاغ می کند که 
طرح های مختلفی از طرف دستگاه های اجرایی در این برنامه 
تعریف شده است که قابلیت اجرایی دارند. بخش کوچکی از این 

برنامه اشتغال فراگیر، طرح کارورزی است. 
امکان اینکه برخی از کارفرمایان بخواهند برای جذب 
نیروهای کارورز و استفاده از مشوق های دولتی، نیروهای 

خود را تعدیل کنند، وجود دارد؟ 
دهد.هیچ  نمی  کارفرمایان  به  را  اجازه  این  دستورالعمل 
کارفرمایی حق ندارد نیروی کار خود را تعدیل کند. فهرست 
بیمه تامین اجتماعی معلوم و مشخص است و اگر یک کارفرما 
نسبت به تعدیل نیروی خود و استفاده از نیروی کاروزان اقدام 

کند، مرتکب تخلف شده است.
موضوع دیگری که در این طرح مورد انتقاد قرار گرفت میزان 
برای  تومان  هزار  مبالغ ۳۰۰  محدوده  در  کارورزان  دستمزد 
قابل توجهی  بالای تحصیلی دارند، مبلغ  افرادی که مدارک 
محسوب نمی شود، برای بحث دستمزدها برای کسانی که با 

مدارک دکترا در این طرح شرکت کردند، چه برنامه ای دارید؟ 
: هر کدام از این افراد اگر بخواهند در یکی از دوره های آموزش 
های فنی و حرفه ای که مراکز آزاد برای دوره های کوتاه مدت 
برگزار می کند، شرکت کنند باید مبالغی را هم بپردازند. باید 
این یک طرح و دوره آموزشی است  باشیم که  توجه داشته 

پرداخت حقوق این کارورزان تا دو سال برعهده دولت است. 
بر  علاوه  کارفرمایان  که  شده  قید  دستورالعمل،  در  البته 
دستمزدی که دولت به کارورزان می پردازد ، می توانند مبلغی 
را هم تحت عنوان دستمزد به این افراد بپردازند. حتی دستگاه 
هایی مانند وزارت صنعت ، وزارت راه و وزارت کشاورزی و... 
می توانند پرداخت داشته باشند. اما پرداخت دستمزد از سوی 

کارفرما و دستگاه های اجرایی تکلیفی نیست.
مدت 4  اتمام  از  پس  کارفرمایی  که  است  ممکن  آیا 
ماه دوره کارورزی یک شخص، نسبت به پذیرش کاروز 
دیگری اقدام کند تا به این نحو بخواهد از مشوق های 

دولت از جمله پرداخت حق بیمه استفاده کند؟ 
**ازوجی: برای این سوءاستفاده های احتمالی هم راهکارهایی 
در نظر گرفته ایم. هر بنگاه و هر کارفرمایی می تواند فقط برای 

یک دوره در طرح کارورزی شرکت کند و حضور داشته باشد. 
طرح کارورزی تنها یکی از طرح های کاج )طرح کارانه 
اشتغال جوانان( است، درباره سایر طرح های دیگر کاج 

توضیح می دهید؟ 
طرح کارورزی یکی از شاخه های طرح کارانه اشتغال جوانان 
)کاج(است. طرح کاج سه طرح دارد که یکی از آن ها مشوق 
های کارفرمایان است و دو طرح دیگر شامل طرح کارورزی و 
کارآموزی می شود.  باید دولت زمینه های اشتغالزایی را ایجاد 
کند. در اقتصادی که در مرحله خروج از رکود قرار دارد معمولا 
دولت ها هزینه ای را برای ایجاد اشتغال متقبل می شوند و 
مشوق هایی را لحاظ می کنند. این مشوق ها برای افزایش ایجاد 
اشتغال بستر سازی می کنند. یکی از این مشوق ها هم بیمه 
کارفرمایی است که دولت سهم ۲۳ درصد بیمه کارفرما را طبق 

قانون برنامه ششم تا مدت دو سال پرداخت می کند. 

نکته بعدی این است که اگر بنگاه راغب به جذب نیروی کارورز 
باشد، متقاضی باید دوره ۴ تا ۶ ماهه ای به عنوان دوره کارورزیرا 
طی کند.اگر بنگاه متقاعد شد که وارد طرح شود و نیروی کار 
جذب کند، در مرحله اول بنگاه به عنوان واحد پذیرنده دوره 
آموزشی برای فرد برگزار می کند و در سازمان فنی و حرفه ای 
قرارداد آموزشی بین واحد پذیرنده و کارورز منعقد می شود. البته 
به ازای هر سه نفر شاغل بیمه شده در واحد پیذرنده ، کارفرما 
می تواند یک نفر کارورز را جذب کند. تمام عواقد را لحاظ کرده 

ایم که خطای کار کاهش پیدا کند. 
تاکنون چند نفر به عنوان کارورز در این طرح ثبت نام 

کرده اند؟ 
نام  نفر در سامانه طرح کارورزی ثبت  از ۲۷۰ هزار   بیش 
کرده اند البته قاعدتا طرح کاروزی شامل حال تمام افراد ثبت 
نام کننده نمی شود و شرایطی را برای پذیرش افراد در نظر 
گرفته ایم. برای مثال اینکه دانشجویان شامل حال این طرح نمی 
شوند و آمار فارغ التحصیل دانشگاهی شرکت کننده در این طرح 

چیزی حدود ۱۳۰ هزار نفر است. 
نکته بعدی این است که از این ۱۳۰ هزار نفر فارغ التحصیل 
همه جویای کار نیستند. یکسری هم دانشجو هستند که این 

طرح شامل حال آنها نمی شود. 
متقاضیان می توانند تا پایان سال در این سامانه ثبت نام کنند. 
فرد متقاضی اگر دانشجو نباشد، در جای دیگری شاغل و بیمه 
شده نباشد یا دوره کارورزی را قبلا طی نکرده باشد، حتما 

انتخاب می شود. 
باز هم تاکید می کنم که مشکل اصلی در قسمت واحد پذیرنده 
و شرکت کارفرمایان در این طرح است. باید توجه داشته باشیم 
که در شرایط رونق اقتصادی قرار نداریم که کارفرمایان توان 
حضور در این طرح را داشته باشند. در شرایط خروج اقتصاد قرار 
داریم و برای یک بنگاه اقتصادی تازمانی که به کشور به رونق 

برسد شرکت در این طرح ها زمان بر است. 
حال اینکه دستگاه اجرایی مختلف می توانند برای شناسایی 
واحدهای پذیرنده مشارکت کنند و خوشبختانه استقبال بسیار 
خوبی از سوی دستگاه های اجرایی از جمله وزارت صنایع و 
جهاد  شهرسازی،  و  راه  وزارت  وزارتخانه،  این  های  تشکل 
کشاورزی، بهداشت و درمان و سازمان گردشگری شده است. 
البته در این طرح تنها بخش خصوصی و تعاونی ها می توانند 
شرکت کنند و دستگاه های دولتی در این طرح حضور ندارند. 

طبق برآوردهای انجام شده، طرح کارورزی برای چند 
نفر می تواند اشتغال پذیری به دنبال داشته باشد؟ 

این طرح از نیمه اول تیرماه آغاز می شود و هدف گذاری ما در 
این طرح اشتغال پذیری ۱۵۰ هزار نفر در سال جاری است که 
باید این تعداد در سال جاری طرح کارورزی خود را طی کنند. 
البته گذراندن این تعداد افراد در طرح کارورزی به این شرط 

است که واحدهای پذیرنده هم در طرح ثبت نام کنند. 
آیا متقاضیان برای شرکت در این طرح باید دوره نظام 
وظیفه را بگذرانند؟ در صورتی که گذراندن نظام وظیفه 
شرط لازم باشد آیا سقف سنی برای افراد ذکور افزایش 

می یابد؟ 
بحث نظام وظیفه هم به شروط اضافه شده است و متقاضایان 
مرد باید کارت پایان خدمت داشته باشند البته سقف سنی برای 
شرکت در این طرح تا ۳۵ سال افزایش یافته است. باید تاکید 
کنم که نیت ما این است که افراد را برای ورود به بازار کار با تمام 

شرایط آماده سازیم . 

مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزییات طرح کارورزی را تشریح کرد

راه های دور زدن مقررات اشتغال پذیری کورشد 

افزایش قیمت برخی خودروها و سکوت 
خودروسازان 

در روزهای اخیر شاهد انتشار خبرهای فراوانی درخصوص افزایش قیمت بر 
خی خودرو ها هستیم ، مسئولان شرکت های خودروسازی نیز با سکوت خود 
از این خبرها استقبال می کنند و اعلام نظر در این زمینه را به آینده موکل 

کرده اند. 
به گزارش ایرنا، در روزهای اخیر دو شرکت سایپا و ایران خودرو متهم شده اند 

که بدون مجوز شورای رقابت، قیمت دو محصول وانت خود را افزایش داده اند. 
برپایه اخبار منتشر شده ، گروه خودروسازی سایپا در جدیدترین ابلاغیه به 
نمایندگی های فروش خود، قیمت وانت پراید را یک میلیون و ۱۱۴ هزار تومان 

افزایش داد.
فروش  نمایندگی های  به  سایپا  خودروسازی  گروه  ابلاغیه  جدیدترین  در 
محصولات این خودروساز، قیمت وانت پراید با افزایش یک میلیون و ۱۱۴ هزار 

تومانی روبرو شده است.
بر این اساس، قیمت وانت پراید که پیشتر ۱۹ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان بود، 

حال به ۲۰ میلیون و ۳۱۴ هزار تومان رسیده است.
در همین پیوند، »امیرحسین قناتی« مدیرکل خودرو و نیرو محرکه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت امروز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: هرگونه 

افزایش قیمت خودروها در چارچوب مصوبات شورای رقابت است.
به گفته این مقام مسئول، هیچ افزایش قیمتی بطور مستقیم از سوی وزارت 

صنعت، معدن و تجارت یا خودروسازها امکانپذیر نیست.
وی تصریح کرد: افزایش قیمت ها فقط با مصوبات شورای رقابت و مجوزی که 

خودروساز می گیرد، امکانپذیر است.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »سید محمود نوابی« رییس  سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز در این زمینه، تنظیم قیمت خودرو 
را وظیفه شورای رقابت برشمرد و اظهار کرد: از اسفندماه سال ۹۱ به استناد مفاد 
قانون سیاست های اجرایی اصل ۴۴ قانون اساسی دستورالعمل تنظیم قیمت، 
مقدار و شرایط دسترسی به بازار کالاها و خدمات انحصاری را با رعایت مقررات 
مربوطه بر عهده شورای رقابت گذاشته شد که در همین راستا تنظیم دستورالعمل 
قیمت خودرو نیز از وظایف شورا اعلام شده است و به تبع آن در رابطه با افزایش 

قیمت خودرو مسئولیتی متوجه سازمان حمایت نیست.
وی با یادآوری مفادی از آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان خودرو و دستورالعمل های ابلاغی، عنوان کرد: سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان براساس وظایف و مسئولیت های ذاتی و قانونی و حسب 
شرح وظایف ابلاغی خود با جدیت نسبت به رصد و پایش مداوم تغییرات قیمتی 
در سطح بازار اقدام می کند و چنانچه پس از بررسی اسناد و مدارک، تخلفی در 
یک واحد محرز شود ، واحد متخلف را به سازمان تعزیرات حکومتی جهت اعمال 

قانون معرفی خواهد کرد.
نوابی با معرفی شماره ۱۲۴ برای شکایات مردمی در رابطه با قیمت ها، افزود: 
مصرف کنندگان خودرو نیز می توانند هرگونه شکایت در زمینه قیمت، شرایط 
فروش و پیش فروش و ... را از طریق شماره تلفن ۱۲۴ و یا از طریق مراجعه به 
سازمان های صنعت ، معدن و تجارت به سامانه دریافت و رسیدگی به شکایات 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان ارایه تا بررسی و اقدام قانونی 

لازم به عمل آید.
پیگیری خبرنگار ایرنا حاکیست هیچیک از خودروسازها و همچنین شورای 
رقابت تا این لحظه حاضر به پاسخگویی به شائبه های پیش آمده در بازار و دلایل 

این افزایش قیمت ها نشده و آن را موکول به زمان دیگری کردند.
این در حالی است که »رضا شیوا« رئیس شورای رقابت پیشتر در گفت وگویی 
درباره قیمت گذاری خودروها اعلام کرده بود، هر ساله تا پایان اردیبهشت این کار 

انجام می شد اما امسال به خاطر انتخابات ما آن را عقب انداختیم.
وی ادامه داد: وزارت صنعت درخصوص کیفیت خودروها اطلاعات لازم را امروز 

به ما ارائه داده و ما تا دو هفته دیگر تکلیف این مسئله را هم مشخص می کنیم.
رئیس شورای رقابت درخصوص قیمت خودروهای جدید ساخت ایران افزود: 
کارخانه باید قیمت پیشنهادی و مشخص این خودروی جدید را ارائه دهد تا شورای 

رقابت با بررسی همه جوانب قیمت آن را ارائه دهد.
شیوا ادامه داد: اگر خودروی مذکور در بازه قیمتی که شورای رقابت دستورالعمل 

تنظیم قیمت را صادر کرده قرار نگیرد آزاد است و می تواند رقابت کند.
وی درخصوص قیمت پژو ۲۰۰۸ گفت: قیمت این خودرو در حال بررسی است 

اما هنوز کارخانه قیمت پیشنهادی خود را ارائه نکرده است.

مدیرکل سرمایه گذاری خارجی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت از جذب ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار سرمایه 
گذاری خارجی مربوط به ۸۱ پروژه در بخش های تابعه 

این وزارتخانه در دولت یازدهم خبر داد .
»افروز بهرامی« افزود: از ابتدای کار دولت »تدبیر و 
امید« تاکنون ۱۸ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
در کل اقتصاد کشور به تصویب رسیده که مشتمل بر 

۲۶۳ پروژه است.
به گفته این مقام مسئول، سهم بخش های صنعت، 
معدن و تجارت از این تعداد، ۱۷۸ پروژه با رقم هشت 

میلیارد دلار بوده است.
وی ادامه داد: تاکنون ۸۱ پروژه از مجموع ۱۷۸ پروژه 
یاد شده به جذب قطعی سرمایه گذاری منتهی شده و 
در همین پیوند ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار جذب 

سرمایه انجام شده است.
بهرامی خاطرنشان کرد: ۹۷ پروژه دیگر با مجموع 
سرمایه گذاری پنج میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار نیز 
مراحل اجرایی جذب را می گذرانند، هرچند بخش 

عمده ای از آنها تاکنون جذب شده است.
وی یادآوری کرد: پروژه های یاد شده همگی تاکنون 
دستکم بیش از ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند 
و علاوه بر اینها بیش از ۱۵۰ تفاهم نامه و قرارداد در 
مراحل مذاکره، تبدیل تفاهم به قرارداد و ... بوده و هنوز 

نهایی نشده است.
مدیرکل سرمایه گذاری خارجی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با اشاره به اجرایی شدن برنامه جامع اقدام 
مشترک)برجام(، تصریح کرد: در دوران پسابرجام ۱۶۵ 
پروژه با حجم سرمایه گذاری ۱۳ میلیارد دلار در همه 

بخش های اقتصادی کشور تصویب شد.
بهرامی افزود: در این میان، بخش های صنعت، معدن 
و تجارت با جذب پنج میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار از 
مجموع سرمایه گذاری ذکر شده )۴۲ درصد(، پیشرو 
بخش های مختلف اقتصادی کشور در این عرصه بوده 
است. وی گفت: مبلغ یاد شده شامل ۸۳ پروژه است که 
تاکنون ۴۰ پروژه به مبلغ یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
دلار جذب شده و ۴۳ پروژه به مبلغ سه میلیارد و ۷۰۰ 

میلیون دلار مراحل اجرایی کار را می گذرانند.
مدیرکل سرمایه گذاری خارجی وزارت صنعت، معدن 
میانگین  گذشته  سال  در ۲۰  کرد:  تصریح  وتجارت 
سرمایه گذاری خارجی در کشور سالیانه ۲ میلیارد دلار 
بوده، در حالی که شاهد رشد چشمگیر سرمایه گذاری 

در دوران پسابرجام هستیم.
به گزارش ایرنا، پس از دستیابی به برجام در بیست 
و سوم تیرماه ۱۳۹۴، شورای امنیت سازمان ملل متحد 
با صدور قطعنامه ۲۲۳۱، به طور رسمی از این توافق 
حمایت کرد و با گنجاندن آن در حقوق بین الملل، 
عمل به برجام را به صورت یک قانون، الزام آور دانست. 
برجام از بیست و ششم دی ماه ۱۳۹۴ اجرا شد و 

همچنان در مرحله پیاده سازی تعهدها قرار دارد.
مدیرکل سرمایه گذاری خارجی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در ادامه تصریح کرد: بیشترین جذب سرمایه 
گذاری های خارجی در دولت یازدهم به ترتب متعلق 
به صنایع پلیمری )با سه میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار(، 
صنایع فلزی )به یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار(، 
پتروشیمی )با یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار(، تجارت 
)با ۹۲۰ میلیون دلار( و بخش خودرو )با ۴۱۰ میلیون 

دلار( بوده است.
بهرامی افزود: کشورهای اسپانیا با حدود سه میلیارد 
دلار، آلمان با یک میلیارد و ۳۶۰ میلیون دلار و چین 
با یک میلیارد و ۳۲۰ میلیون دلار، به ترتیب بیشترین 
سرمایه گذاری را در چهار سال گذشته در ایران داشته 

اند.
به گزارش ایرنا، بیشترین میزان جلب سرمایه گذاری 
خارجی تا قبل از حل موضوع هسته ای ایران در دولت 
یازدهم، مربوط به سال ۲۰۱۲ میلادی است که رقمی 

نزدیک به چهار میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار بود.
این رقم در سال ۲۰۱۳ میلادی به سه میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون دلار و در سال ۲۰۱۴ به رقم ۲ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون دلار و در نهایت در سال ۲۰۱۵ به ۲ میلیارد و 

۵۰ میلیون دلار کاهش یافت.
با آغاز اجرای برجام، درهای اقتصاد کشور به سوی 
جهانیان برای تعامل سازنده و همکاری های مشترک 
هیات سرمایه  در سال ۱۳۹۵  فقط  که  گشوده شد 
گذاری خارجی ۹ میلیارد و ۱۷۵ میلیون و ۵۸۶ هزار 
دلار سرمایه گذاری مصوب در استان ها به تصویب 

رسانده است.
طبق گزارش سازمان سرمایه گذاری خارجی ایران، 
این سازمان ۱۲میلیارد و ۴۸ میلیون و ۹۶۸ هزار دلار 
سرمایه گذاری خارجی مصوب در استان های مختلف 
داشته که در این میان خراسان شمالی با جذب بیش 
از سه میلیارد و ۳۷۸ میلیون دلار بیش از سایر استان 
ها سرمایه گذاری خارجی جذب کرده است و پس از 
آن استان آذربایجان شرقی با ۱.۵ میلیارد دلار قرار 

دارد.

معاون نظارتی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران گفت: بانک مهر اقتصاد از ثبات 
و سلامت مالی برخوردار است.

به گزارش روابط عمومی بانک مهر اقتصاد، دکتر فرشاد حیدری  چهار شنبه شب در 
گفتگو با بخش خبری ساعت ۲۱ شبکه یک سیما با تشریح شرایط بوجود آمده برای 
بانک مهر اقتصاد این وضعیت را فقط بر اساس شایعات منتشر شده در فضای مجازی 
دانست و اظهار کرد: خیال مشتریان و سپرده گذاران بانک مهر اقتصاد راحت باشد همه 
حق و حقوقتان محفوظ است نباید نگران باشید چرا که یکی از وظایف بانک مرکزی 

صیانت از بانک ها و موسسات مالی است.
معاون نظارتی بانک مرکزی با بیان اینکه خیلی از مشکلات ممکن است بر اساس 
شایعات فضای مجازی یا اشخاصی که مطلع نیستند ایجاد شود، تصریح کرد: در مورد 
بانک مهر اقتصاد هم مسئله با انتشار یک شایعه در فضای مجازی بوجود آمد؛ با اطمینان 
عرض می کنم فقط شایعه بوده در یکی دو روز گذشته حمایت های لازم از این 
مجموعه صورت گرفته و  بانک مرکزی قاطعانه از این بنگاه اقتصادی حمایت خواهد 
کرد، پرداخت ها حسب درخواست سپرده گذاران انجام می شود البته آنچه ما اطلاع 
داریم امروز این موضوع در کشور فروکش کرده و خوشبختانه شرایط به روال عادی 
بازگشته است. وی با بیان اینکه این اطمینان را به سپرده گذاران می دهیم که بانک مهر 
اقتصاد فاقد مشکل بوده و از ثبات و سلامت مالی برخوردار است، ابراز داشت: نقدینگی 
کافی در اختیار این بانک قرار گرفته و پرداخت ها به خوبی صورت می گیرد خوشبختانه 
این اطمینان در هموطنان ایجاد شده که بانک مهر اقتصاد هیچ گونه مشکلی ندارد. 
حیدری خاطر نشان کرد: طبیعی است هر بانکی در هر جای دنیا اگر تمام مشتریانش در 
یک روز به آن مراجعه کنند و وجوه خود را مطالبه نمایند امکان پرداخت برای آن بانک 
وجود ندارد چرا که اساساً بانک ها سپرده های مردم را دریافت و آن را سرمایه گذاری 
نموده و مقداری هم به صورت نقد نزد خود برای پرداخت های روزانه نگهداری می کنند. 

بانک مهر اقتصاد مورد حمایت بانک مرکزی است 
معاون نظارتی بانک مرکزی  در دامه گفت: بانک مهر اقتصاد مورد حمایت بانک 
مرکزی است و سلامت مالی آن مورد تائید می باشد.وی ادامه داد: بانک مهر اقتصاد 
از سلامت مالی برخوردار و مورد حمایت بانک مرکزی است مردم تحت تاثیر شایعات 

بی پایه و اساس شبکه های مجازی قرار نگیرند و بر اساس نیاز به شعب بانک مراجعه 
نمایند.حیدری خاطر نشان کرد: بانک مهر اقتصاد در لیست بانک های در شرف تأسیس 
قرار دارد و اقداماتی در مسیر نهایی شدن مجوز از جمله پذیره نویسی و سپردن سپرده 
های قانونی انجام گرفته است. وی در پاسخ به سوالی در خصوص منشأ مشکل بوجود 
آمده در خصوص برخی بانک ها و موسسات مالی، گفت: موضوع این نگرانی عمدتاً بر 
می گردد به برخورد قاطع بانک مرکزی با موسسات غیر مجاز در کشور که مطابق قانون، 
از وظایف بانک مرکزی است که این برخورد با قاطعیت و استحکام در حال انجام می 
باشد و انشا الله تا پایان سال ۹۶ شاهد حضور هیچ موسسه غیر مجازی در عرصه اقتصاد 
کشور نباشیم.حیدری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به موضوع ادغام بانک 
ها گفت: ما ادغامی در دستور کار نداریم شایعه ای پخش شده که اساس آن مذاکرات 
بین چند موسسه و بانک بوده معمولا حتی اگر توافقاتی هم صورت گیرد باید با اذن 
بانک مرکزی باشد،ما هم در ادغام پس از حسابرسی کنترل خواهیم کرد و هنگامی 
اجازه خواهیم داد که فرآیند قانونی این موضوع که طرح مسئله در شورای پول و اعتبار 

است انجام شود.

مدیرکل سرمایه گذاری خارجی وزارت صنعت، معدن و تجارت خبرداد

جذب۲.۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی دربخش های صنعت، معدن و تجارت 

معاون نظارتی بانک مرکزی:

بانک مهر اقتصاد از ثبات و سلامت مالی برخوردار است
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 زیر ۲۰ ساله ها در مسابقات زیر ۲۳ ساله های آسیا

تصمیم انقلابی کی روش و فدراسیون فوتبال
در حالی که امیر حسین پیروانی از سوی فدراسیون فوتبال به عنوان سرمربی 
تیم امید یا همان زیر ۲۳ ساله ها انتخاب شده است و باید تیمش را برای مسابقات 
قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا آماده کند بیشتر نفرات دعوت شده به اردوی این تیم 

بازیکنان تیم ملی جوانان )زیر ۲۰ سال( هستند!
امیر حسین پیروانی اسامی بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم ملی امید را اعلام 
کرد که ۲۱ بازیکن دعوت شده از جمع ۲۶ بازیکن، بازیکنان تیم ملی جوانان و یا 
همان بازیکنان تیم زیر ۲۰ سال ایران هستند و دیگر بازیکنان دعوت شده یعنی ۵ 

بازیکن دیگر زیر ۲۳ سال هستند. 
صادق محرمی - میلاد سرلک - مهدی امینی - سید مجید حسینی  و علی قلی 
زاده ۵ بازیکن زیر ۲۳ سال هستند و همان طور که اشاره شد ۲۱ بازیکن دیگر 
بازیکنان تیم ملی جوانان در جام جهانی کره جنوبی و یا همان بازیکنان زیر ۲۰ 

سال هستند. 
این تصمیم یک تصمیم انقلابی و شاید یک نوع ریسک و آینده نگری در فوتبال 
است که برای اولین بار در تاریخ فوتبال کشومان پیاده می شود که البته در دراز 

مدت فوتبال ایران از این تصمیم منتفع خواهد شد. 
واقعیت این است که بازیکنان تیم ملی جوانان از نظر شرایط سنی می توانند 
ایران را در بازی های مقدماتی المپیک ۲۰۲۰ و در صورت صعود در این بازی ها 
همراهی کنند و اگر امیر حسین پیروانی همه نفرات دعوت شده تیم فعلی اش را 
از جمع بازیکنان زیر ۲۳ سال انتخاب نماید آنها تنها در ژانویه ۲۰۱۸ می توانند 
تیم ملی امید را در بازی های قهرمانی زیر ۲۳ سال همراهی کنند و بعد از این 
بازی ها باید از تیم کنار روند چون شرایط سنی اشان به آنها اجازه نخواهد داد برای 

بازی های المپیک ۲۰۲۰ ریجستر شوند. 
شاید حضور با بازیکنان ۱۹ ساله )البته برخی از بازیکنان تیم ملی جوانان ۱۸ 
ساله هستند مثل مهدی قا ئدی و حتی ۱۷ ساله مثل محمد سلطانی مهر...( در 
بازی های قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا نتیجه ای برای ایران به همراه نداشته باشد 
چون بازیکنان حریف ۴ سال بزرگ تر از ایرانی هستند و این سبب انتقاداتی هم از 
سوی رسانه ها علیه امیر حسین پیروانی - سرمربی تیم شود اما یک واقعیت شیرین 
در پس این تصمیم نهفته است و اینکه تیم زیر ۲۰ سال ایران که همان تیم المپیک 
۲۰۲۰ است با شرکت در بازی های زیر ۲۳ سال قهرمانی آسیا باتجربه تر خواهد 

شد و راه صعود به المپیک طبیعتا هموارتر خواهد شد. 
فراموش نکنیم تیم ملی جوانان با هدایت امیر حسین پیروانی طلسم ۸ دور صعود 
نکردن به جام جهانی جوانان را شکست. هم چنین طلسم پیروز نشدن و گل نزدن 
در جام جهانی جوانان بعد از ۴ دهه شکسته شد و چه بسا همین تیم رویای صعود 

به المپیک را به باور برساند. 
این تصمیم - تصمیم امیر حسین پیروانی بوده - تصمیم کی روش بوده - تصمیم 
فدراسیون فوتبال بوده. این خیلی مهم نیست. مهم این است که این تصمیم - 
تصمیم درستی است و نباید از آن به عنوان ریسک بلکه به آینده نگری تعبیر کرد. 
خیلی از کشورها این چنین رفتار می کنند. ژاپن و کره جنوبی. در اروپا حتی 
برخی از کشورها برای جام کنفدراسیون ها تیم دوم و تیم جوان ترشان را راهی 
میدان می کنند تا آینده را هم در اختیار داشته باشند. فوتبال ما همیشه قربانی 
نتیجه بوده اما گویا این بار فدراسیون فوتبال می خواهد به توصیه کی روش دست 
به یک رفتار انقلابی بزند. در این بین باید شهامت امیر حسین پیروانی را هم ستود 

که با باور نتیجه گیری این تصمیم را برتابید.

منافع و مضرات یک همکاری ؛ بماند یا برود ؟

پرسپولیس - طارمی؛ فقط دو راه حل
مهاجم جنوبی با توجه به درخشش در ترکیب پرسپولیس و تیم ملی این روزها 
مورد توجه مشتریان خارجی است و البته مسوولان باشگاه تا به این لحظه با آن مخالف 

هستند.
 مهدی طارمی با عملکرد کم نوسان در دو فصل اخیر اکنون به شرایطی دست یافته 
که مشتریان خوبی از کشورهای قطر، چین، کرواسی، اسکاتلند، یونان و ... را خواهان 
خود می بیند و البته خودش نیز بی میل نیست فضای فوتبال خارج از ایران را تجربه کند.

طارمی که به واسطه دو فصل متوالی کسب عنوان آقای گلی و حضور باثبات و موفق 
در ترکیب تیم ملی توانسته نظر تیم های خارجی را به خود جلب کند، اکنون در شرایطی 
قرار دارد که به واسطه صعود تیم ملی بی میل نیست در فصل بعدی فوتبال خود را خارج 

از ایران دنبال کند. 
با این حال مسوولان پرسپولیس تا به این لحظه مخالفت خود را با این انتقال صورت 
داده اند و نمی خواهند ستاره شماره یک خود را به سادگی از دست بدهند. مگر اینکه 
پیشنهادی جالب توجه هم از نظر مالی و هم از نظر کیفی برای این بازیکن باعث شود تا 

آنها شرایط دیگری را در نظر بگیرند. 
جدی ترین پیشنهاداتی که این روزها برای مهدی طارمی منتشر شده مربوط به 
حضورش در لیگ قطر، لیگ چین، یونان و اسکاتلند است که البته خود طارمی بی 
میل نیست حضور در فوتبال اروپا را بعد از ناکامی فصل گذشته در عقد قرارداد با ریزه 

اسپور تجربه کند. 
مهمترین مساله اما بی میلی باشگاه برای جدایی این بازیکن است؛ آنها با توجه به صعود 
به مرحله یک چهارم لیگ قهرمانان امیدوارند با ادامه درخشش این بازیکن و قراردادی 
که یک سال دیگر از آن باقی مانده، او را در ترکیب خود حفظ کرده و در مسیر و هدفی 

که در پیش گرفته اند گام بردارند. 
طارمی اما دورنمای خود برای فصل آینده را ابتدا حضور در لیگی در سطح حرفه ای 
فوتبال اروپا قرار داده تا هم از نظر مالی و هم کیفی تاثیر مثبتی در فصل منتهی به جام 
جهانی برای او به همراه داشته و از حواشی نیز دور باشد. این اتفاق البته می تواند با بررسی 
جوانب همکاری دو طرفه بین باشگاه و طارمی به بهترین شکل مدیریت شده و هم 

پرسپولیس از این اتفاق سود ببرد و هم طارمی را به خواسته خود برساند.
قرارداد یکساله

مهاجم شماره یک پرسپولیس یک فصل دیگر با این باشگاه قرارداد دارد. مساله ای که 
هر نوع تصمیمی را منوط به صدور مجوز از باشگاه قرار می دهد. مدیران پرسپولیس ابتدا 
به دنبال این هستند تا با جلب رضایت او، به بهترین شکل از فرصت باقی مانده قرارداد 
طرفین سود ببرند. بعید نیست مسوولان پرسپولیس در وهله اول به انتقال قرضی او 
رضایت داده و بعد از تمدید قرارداد با این بازیکن مجوز جدایی او با مبلغ رضایتنامه ای 

کمتر را صورت دهند.
میل به پیشرفت

طارمی اما همانطور که گفته شد در این فصل برنامه خود را روی لژیونر شدن قرار داده 
است. با توجه به پیشنهاداتی که به دست او رسیده او اولین گزینه خود را روی حضور در 
فوتبال اروپا قرار داده تا از پیشنهادات چینی و قطری خود علیرغم تامین مالی مناسب 
عبور کند. مهاجم جنوبی سرخپوشان که در سه فصل اخیر با جهشی خیره کننده از 
نظر فنی و کیفی توانسته به یکی از برترین بازیکنان این تیم تبدیل شود اکنون رویای 
بزرگتری را در سر می پروراند که می تواند سرنوشت او با پیراهن سرخ را دچار تغییراتی 

در این فصل کند.
باشگاه و نیاز به توجیه اقتصادی

همانطور که گفته شد اکنون یک فصل دیگر از قرارداد با مهدی طارمی باقی مانده و با 
توجه به سال منتهی به جام جهانی و عملکرد مهدی طارمی، حضور او در فوتبال اروپا در 
فصل آینده نیز غیرقابل تصور نیست. در صورتی که طارمی برنامه حضور در فوتبال اروپا 
را در فصل آینده قرار دهد، این باشگاه با توجه به پایان قراردادش هیچ تملکی نسبت به 
او ندارد و اتفاقی همچون فصل گذشته برای آنها رخ خواهد داد. باشگاه اکنون می تواند 
با توجه به درخواست خارجی برای مهاجم خود با دریافت مبلغی مناسب از ترانسفر 
او، به سود اقتصادی دست یابد و از منبع رضایتنامه او با خریدی جدید نیاز خود را نیز 
برطرف کند. روش دیگر نیز تمدید قرارداد با این بازیکن و صدور رضایتنامه قرضی او با 
مبلغی پایین تر است که ضمن سودآوری برای باشگاه، همچنان او را در تملک این تیم 
قرار خواهد داد تا در پایان جام جهانی در صورت دریافت پیشنهادی بهتر نیز در سود 
انتقال بعدی اش سهیم و البته تصمیم گیرنده باشد. در این مسیر و اتفاقاتی که طی 
دو هفته آینده به شکلی جدی تر در خصوص انتقال احتمالی این بازیکن شکل خواهد 
گرفت البته بار دیگر هواداران و واکنش آنها نسبت به این موضوع در درجه اول قرار دارد. 
طارمی که رابطه مناسبی با هواداران علیرغم برخی مشکلات و انتقادات یک طرفه از 
سوی آنها داشته، نگرانی اتفاقی است که در صورت تصمیم برای جدایی اش از سوی آن 
در پیش گرفته شود و این مساله برای باشگاه نیز وجود دارد که در صورت صدور مجوز 
این مهاجم محبوب و هر گونه ناکامی و خلا احتمالی از جانب او زیر فشار هواداران قرار 
گیرد. با این حال پرسپولیس همواره نشان داده فضا و امکان پیشرفت برای هر بازیکنی 
را خواهد داشت و آنها بارها با ترانسفر ستاره های خود ستاره ای نوظهور دیگر را کشف 
و مورد بهره برداری قرار داده اند. در نهایت باید دید طی دو هفته آتی که گفته می شود 
زمزمه جدایی و حضور مهدی طارمی در تیمی معتبر نهایی خواهد شد، این مساله چگونه 
بین طرفین مدیریت می شود و طارمی نیز قادر خواهد بود به درخشش خود در اروپا نیز 
همچون ایران ادامه دهد یا خیر. هرچند همانطور که گفته شد در شرایط فعلی باشگاه 
پرسپولیس به شدت مخالفت جدایی و از دست دادن ستاره تیم خود است و برنامه 

ویژه ای برای موفقیت در فصل آینده در نظر گرفته است.

سروش رفیعی با حضور در باشگاه و برگزاری جلسه با مسوولان پرسپولیس در پایان 
روبروی خبرنگاران قرار گرفت و به سوالات آنها در خصوص آینده اش پاسخ داد.

سروش رفیعی که در فصل گذشته با پایان دوران سربازی اش از میان گزینه هایی که 
داشت با قراردادی شش ماهه راهی پرسپولیس شده بود، در نهایت با پایان فصل که 
با کسب عنوان قهرمانی و صعود به جمع هشت تیم برتر آسیا همراه بود، ترجیح داد 
گزینه های خارجی خود را مورد بررسی قرار دهد. او که دو بار از طریق اکانت رسمی خود 
خداحافظی کوتاه مدتش از جمع این تیم را اعلام کرده بود، امروز در باشگاه حضور یافت 

و در پایان جلسه با مسوولان پرسپولیس روبروی خبرنگاران قرار گرفت.
برای کار شخصی به باشگاه آمدم

من آمدم به باشگاه سر بزنم. کار اداری داشتم که به باشگاه آمدم. همیشه عاشق 
پرسپولیس می مانم و امیدوارم زودتر به این تیم برگردم.

قراردادم بسته شده و هر وقت صلاح بدانند انجام می شود
الان در قطر هم ماه رمضان است. ماه رمضان خیلی برای این کشور مهم است و چند 
روز دیگر هم عید است. عید فطر برای آنها نیز همانند عید خودمان است و به طور کلی 

کارها انجام شده و هر وقت صلاح بدانند نهایی می شود. 
برای کی روش الخور و پرسپولیس فرقی ندارد

اینکه می گویید برای حضور در تیم ملی باید به باشگاه بزرگی می رفتم اینطور نیست. 
سرمربی گری به طور کلی سلیقه ای است و نظر مربی است که چه کسانی حاضر باشند 
و برای کی روش مسلما الخور یا پرسپولیس تفاوتی ندارد. همه تلاشم را می کنم تا با 

عملکردی مناسب در تیم ملی حضور داشته باشم.
صادقانه گفتم از پرسپولیس می روم

من از روز اول با صداقت رفتار کردم. به آقای برانکو گفتم که می روم. همه حرف هایم 
را به باشگاه و مردم و طرفداران هم گفتم و هیچ نکته ای نیست که باقی مانده است. آقای 
ترکاشوند گفته که من اینگونه حرف نزدم. اینکه من هم کم مصاحبه می کنم به همین 
دلیل است. در جامعه رسانه برخی اوقات شما صحبتی می کنید اما نوع انتشار آن متفاوت 

است. من در اینستاگرامم هم گفته بودم که تصمیم برای رفتن گرفته ام.
اصراری برای حضورم در پرسپولیس نشد

همانطور که گفتم من برای برخی کارهای اداری در باشگاه حاضر شدم. قبلا هم گفته 
بودم که کارم برای جدایی انجام شده است و بر همین اساس دلیلی نداشت که در جلسه 
امروز با باشگاه اصراری برای حضورم در این تیم صورت بگیرد. من قراردادم را بسته ام و 
دلیلی نداشت که اصرار کنند که بمانم. من همان دوره قبل که به باشگاه آمدم با افتخار 

آمدم و هیچ اصراری لازم نبود.
شماره هفت متعلق به آقای پروین است

به نظر خودم موضوع شماره نیست. علی پروین باعث شد هفت در پرسولیس بزرگ 
شود. صد نفر دیگر هم بیایند و این پیراهن را بپوشند بازهم این شماره را با علی پروین می 
 شناسند. مثل منچستر یونایند که اریک کانتونا شماره هفت اصلی است. در منچستر اما 
رونالدو و بکهام هم این شماره پوشیدند اما اگر از هوادار واقعی منچستر بپرسید می گوید 
شماره هفت و اریک کانتونا. شاید من برگردم و این هفت نباشد و شماره دیگری بپوشم. 
آرزوی موفقیت می کنم برای کسی که سعادت داشته باشد این پیراهن را بپوشد. شماره 
هفت به من انرژی می دهد. این شماره به من انرژی مثبت می دهد و خوشحالم که این 

افتخار برای پوشیدن شماره هفت پرسپولیس نصیبم شد.
فصل قبل بهترین تصمیم را گرفتم

هر بازیکنی تحت شرایطی که دارد خودش تصمیم می گیرد. تصمیم داشتم پیشرفت 
کنم و به اروپا بروم. حتی قبل از اینکه به پرسپولیس بیایم هدفم این بود. هدفم بود که 
فوتبال را در آنجا تجربه کنم. احساس کردم اکنون حضور در فوتبال اروپا به من کمک 
نکند. یکی از بهترین تصمیماتم را گرفتم به همراه پرسپولیس قهرمان شدیم و به جمع 

هشت تیم برتر آسیا راه یافتیم. تصمیمی هم که الان گرفتم شاید خیلی دلایل شخصی 
در آن وجود داشت.

انتظار نداشتم برخی توهین کنند
اکنون اگر شما بخواهید از شغل خبرنگاری کنار بروید من باید به شما توهین کنم؟ من 
با قلبم به پرسپولیس آمدم. قبل از اینکه به پرسپولیس بیایم پیشنهاد مالی خوبی داشتم و 
آن هم برای من که دو سال از فوتبالم را در سربازی پشت سر گذاشته بودم و نیاز داشتم. 
اما در نهایت از نظر حرفه ای تصمیم به حضور در پرسپولیس گرفتم. از برخی صحبت ها 
ناراحت شدم اما ناراحتی بیشترم به این دلیل بود که زود از پرسپولیس رفتم. به هرحال 
به هر تصمیمی باید احترام گذاشت. در شرایط فعلی طرفداران در ایران بیشتر احساسی 

هستند و اما من تلاش کردم خاطرات خوش را در ذهنم نگه دارم.
روزی برمی گردم اما شاید مرا نخواهند

این جدایی مقطعی خواهد بود و مطمئنا با خاطرات خوبی که دارم خیلی زود بازخواهم 
گشت. مگر اینکه مرا نخواهند اما تمام تلاشم را خواهم کرد که نماینده خوبی برای فوتبال 
ایران و البته پرسپولیس باشم. پرسپولیس تیم سرشناسی در قطر است و انتظارات بالاست 

و به همه ثابت خواهم کرد و امیدوارم نماینده خوبی باشم.
با جباری نه اما با پژمان منتظری مشورت کردم

با آقا مجتبی جباری مشورتی برای حضورم در قطر نداشتم اما با پژمان منتظری صحبت 
کردم. با بیشتر کسانی که تجربه حضور در فوتبال این کشور را داشتند صحبت کردم و 

البته در نهایت خودم تصمیم گرفتم.
یک روز به پرسپولیس برمی گردم

دلم برای پرسپولیس مطمئنا تنگ خواهد شد. همه می آیند و می روند و این تنها 
پرسپولیس است که باقی می ماند. من و امثال من رفتنی هستیم و پرسپولیس باقی 
می ماند و برای آنها بهترین آرزوها و موفقیت ها بیش از فصل گذشته را دارم. برای آنها هر 
روز انرژی مثبت می فرستم و آرزوی موفقیت می کنم و در نهایت یک روز به پرسپولیس 

بازخواهم گشت.

 روزی برمی گردم اما شاید من را نخواهند

رفیعی: شماره 7 یعنی پروین و کانتونا عذرخواهی پژمان برنامه ها را به هم زد

پلن بی دفاعی استقلال: چه کسی جای منتظری؟
سرمربی استقلال با از دست دادن پژمان منتظری گزینه های زیادی برای ترمیم خط 

دفاعی خود در اختیار ندارد.
پژمان منتظری بعد از نزدیک به یک ماه مذاکره و قول و قرار با استقلالی ها اعلام کرد 
که تصمیم دارد فوتبال خود را در لیگ ستارگان قطر ادامه دهد؛ تصمیمی که باعث شد 
بسیاری از برنامه های منصوریان برای خط دفاعی تغییر کند. سرمربی استقلال برای نیم 
فصل اول لیگ برتر روی حضور منتظری در کنار پادوانی و مجید حسینی حساب کرده 
بود و تصمیم داشت تا در نیم فصل دوم با اضافه کردن رابسون جانواریو خط دفاعی خود 
برای حضور در نیم فصل دوم سرنوشت ساز و مسابقات آسیایی را تقویت کند و البته 
در این میان مگویان جایی در برنامه های استقلال نداشت. با عدم حضور منتظری، کار 
برای منصوریان در خط دفاع گره خورده است. رابسون به دلیل قیمت بالای رضایت نامه 
شانس کمی برای حضور در استقلال دارد و آبی ها احتمالا در غیاب این دو بازیکن، برای 
چانه زنی با پادوانی کار سختی دارند. همچنین منصوریان احتمالا در نهایت تصمیم به 
استفاده از مگویان در خط دفاعی خواهد گرفت. استقلال در بازار تابستانه نقل و انتقالات 
گزینه های داخلی کمی نیز در دسترس دارد. خالد شفیعی نامی است که بعد از منتفی 
شدن حضور منتظری بر سر زبان ها افتاد اما مسئولان استقلال پیش از این حضور 
این بازیکن در لیست منصوریان را رد کرده بودند و بعید به نظر می رسد منصوریان 
برای ترمیم خط دفاعی خود روی گزینه های داخلی نظر داشته باشد و البته جذب 
بازیکن خارجی نیز با توجه به بازگشت احتمالی رابسون در نیم فصل، دور از ذهن است. 
استقلالی ها پیش از این مذاکرات خود با یکی از بازیکنان فصل گذشته پارس جنوبی 
در لیگ دسته یک را آغاز کرده بودند و البته نام این بازیکن را رسانه ای نکردند اما به 
نظر می رسد این مدافع در کنار پادوانی، حسینی و مگویان در نهایت ۴ بازیکن استقلال 
برای حضور در خط دفاعی آبی ها در لیگ هفدهم باشند. ترکیبی که البته از ایده آل 
های منصوریان برای فصل آینده دور است اما با توجه به از دست رفتن گزینه ها و زمان 
بعد از جواب "نه" منتظری تنها راه چاره ی آبی پوشان است. استقلال البته در تیم حال 
حاضر خود بازیکنانی مانند روزبه چشمی و فرشید باقری را نیز در اختیار دارد اما جمع 
بندی شرایط خط دفاعی استقلال نشان می دهد این منطقه از زمین همچنان پاشنه 

آشیل استقلال باقی خواهد ماند.

کامیابی نیا با پرسپولیس توافق کرد
هافبک دفاعی ملی پوش پرسپولیس بعد از اینکه در اولین مذاکره خود برای تمدید 

قرارداد به توافق دست نیافت، در جلسه دیروزطرفین مشکلات را برطرف کردند.
کمال کامیابی نیا که بعد از پایان قرارداد دوساله خود با پرسپولیس با توجه به 
عملکردش مورد توجه این تیم قرار گرفته بود، در مذاکره اولیه برای تمدید قرارداد 
طرفین به توافق دست نیافتند. مساله ای که در نهایت با مذاکره امروز مابین مدیربرنامه 
او و مسوولان باشگاه به نقطه مشترک نزدیک شد و مدیربرنامه این باشگاه در پایان 
جلسه در این باشگاه خبر از توافق و تمدید قرارداد کامیابی نیا با پرسپولیس داد. کمال 
کامیابی نیا بر این اساس به زودی با حضور در محل باشگاه و توافق نهایی قرارداد خود 
را با سرخپوشان تمدید خواهد کرد تا بار دیگر با حضور در خط میانی پرسپولیس 
به موفقیت های مدنظر خود در جمع شاگردان برانکو نزدیک شود. هافبک دفاعی 
پرسپولیس که صحبت هایی در خصوص پیشنهادات بالاتر دیگر تیم ها برای جلب 
رضایت و حضورش در آنها شنیده می شد، با توجه به شرایط مثبت پیشرفت و علاقه ای 
که برای باقی ماندن در پلان موفقیت آمیز برانکو ایوانکوویچ داشت، تصمیم گرفت با 

پیراهن شماره ۱۱ به کار خود در این تیم ادامه دهد.

 مسئول پرونده ام در فیفا امیدوارم کرد

عشوری: با تراکتور دو ساله می بندم
هافبک تیم تراکتورسازی اعلام کرد با این تیم قرارداد دو ساله ای را امضا می کند 
و اگر قرار به جدایی باشد، به صورت قرضی این کار را می کند.  سینا عشوری هافبک 
تراکتورسازی به خاطر محرومیت تراکتورسازی از جذب بازیکن جدید هنوز وضعیت 
خود برای فصل آینده را نمی داند. مسئولان تراکتورسازی درباره وضعیت عشوری که 
نیم فصل گذشته لیگ برتر از لیست این تیم خارج شده بود، از فیفا استعلام گرفتند اما 
هنوز پاسخ نامه تراکتورسازی نیامده مشخص نیست چه سرنوشتی در انتظار این بازیکن 
است. از این رو عشوری قصد دارد در اقدامی قابل توجه قراردادش را دو سال دیگر با 
تراکتورسازی تمدید کند و اگر نتوانست برای تیمش به میدان برود، به صورت قرضی این 
تیم را ترک می کند. عشوری در این باره به خبرنگار ورزش سه گفت: »من تراکتورسازی 
را دوست دارم و اولویت اول و آخرم همیشه این تیم است. از این رو هواداران نگرانی 
هایی در باره من دارند که از همین جا اعلام می کنم برای رفع نگرانی آنها دو سال 
دیگر قراردادم را با تراکتورسازی تمدید می کنم. اگر مشکلم حل شد که با افتخار برای 
تراکتورسازی بازی می کنم و اگر هم نشد به صورت قرضی به تیم دیگری می روم و 
انشاءالله نیم فصل به تبریز و تراکتورسازی برمی گردم.« وی افزود: »در تماسی که معاون 
حقوقی باشگاه با خانم برگر مسئول پرونده ام در فیفا داشت، بسیار امیدوار شده ایم که 
مشکلم حل شود. او گفته بود نهایت تلاشش را می کند تا به تراکتورسازی کمک شود و 

امیدوارم بتوانم از ابتدای لیگ هفدهم برای تیمم به میدان بروم.«

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: در زمان توزیع 
اعتبارات در سطح ملی، هزینه های ورزش بانوان و مردان را 
برای دستگاه های مختلف پیش بینی می کنند اما در سطح 
استان ها این اعتبارات از سوی دستگاه ها به عرصه ورزش 

اختصاص داده نمی شود.
حسن عابدی با تاکید بر اینکه بخشی از اعتبارات اداره کل 

ورزش و جوانان استان قم باید برای ایجاد زیرساخت ها، تکمیل 
و تجهیز اماکن ورزشی هزینه شود، عنوان کرد: طی چند سال 
گذشته اقدامی از سوی سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 

قم در راستای حمایت از ورزش قهرمانی انجام نشده است.
وی اضافه کرد: هر چند شهرداری محدودیت هایی دارد 
اما در رشته های همگانی استعدادهای رشته های قهرمانی 
شناسایی می شوند و به غیر از فوتبال دیگر رشته های ورزشی 
نیز تخصصی نیستند به همین علت شهرداری می تواند از 

ظرفیت های خود در این رشته ها استفاده کند.
اینکه  به  اشاره  با  قم  استان  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
وضعیت کنونی ورزش استان نسبت به ۱۰ سال گذشته بسیار 
متفاوت تر است، تصریح کرد: سال ۹۵ نسبت به سال ۹۴ 
نزدیک به ۱۳۳ درصد رشد مدال های جهانی داشته ایم، این 
دستاورد اثبات می کند که با تامین زیرساخت ها و تجهیزات 

ورزشکاران نیز به انگیزه مطلوب تری رسیده اند.
وی یادآور شد: هر چند از محل درآمدهای استانی بیشتر 
تامین  را  قم  استان  جوانان  و  ورزش  اداره کل  هزینه های 

می کنیم اما اعتبار این اداره  کل برای یک تیم لیگ برتری 
هم کافی نیست به همین علت برای توسعه ورزش همگانی و 
تقویت ورزش قهرمانی باید علاوه بر استفاده از ظرفیت ادارات 
و دستگاه های دولتی، بسته های تشویقی را نیز برای بخش 

خصوصی درنظر داشته باشیم.
و  صبحگاهی  ورزش  پایگاه   ۱۲ اینکه  بیان  با  عابدی 
عصرگاهی طی سال گذشته ایجاد شده است، عنوان کرد: 
امیدواریم در سال جاری نیز این پایگاه ها را افزایش دهیم تا 
در ساعات ابتدایی صبح و عصر شاهد فعالیت ورزشی مردم در 

این ایستگاه ها باشیم.
داشتن  علت  به  بانوان  ورزش  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
نمی تواند مورد  تبلیغاتی  نظر  از  محدودیت های مشخص 
حمایت ویژه بخش خصوصی قرار گیرد، اظهار کرد: در زمان 
توزیع اعتبارات در سطح ملی هزینه های ورزش بانوان و مردان 
را برای دستگاه های مختلف پیش بینی می کنند اما در سطح 
استان ها شاهد تخصیص این اعتبارات از سوی دستگاه ها به 

ویژه آموزش و پرورش نیستیم.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم مطرح کرد

بی توجهی دستگاه ها نسبت به تخصیص اعتبارات ورزش

فوتبال ایران برای پایان دادن به استقبال کم هواداران از 
مسابقات باشگاهی ناچار است برخی قوانین دست و پا گیرش 
را تغییر دهد و به سمت روشی برود که در چند کشور اجرا 

می شود.
کمبود تماشاگر و خالی بودن سکوها، یکی از مشکلات 
مهم فوتبال ایران در سال های اخیر بوده است. در اینکه لیگ 
فوتبال ایران کیفیت و جذابیت لازم را برای تماشاگران ندارد 
و نمی تواند آنها را به طور دایم به استادیوم ها بکشاند، تردیدی 

وجود ندارد.
از طرفی ممنوعیت حضور زنان در استادیوم های فوتبال نیز 
مزید برعلت شده تا فوتبال به یک بازی کاملا مردانه تبدیل 
شود و نه تنها فضا برای حضور بچه ها در استادیوم مناسب 
نیست بلکه بسیاری از مردها هم ترجیح می دهند که بازی را 
از تلویزیون و کنار خانواده هایشان ببینند تا اینکه وقت بگذارند 

و به استادیوم بروند.
به این موارد باید مشکلات حمل و نقل، کیفیت پایین 
استادیوم ها، زمان نامناسب برگزاری بازی ها و غیره را نیز 
اضافه کرد که در کاهش حضور تماشاگران در استادیوم ها 

تاثیر زیادی دارند.
با وجود تمام این مشکلات، هر زمان فدراسیون فوتبال یا 
باشگاه ها، تماشای یک بازی  را رایگان اعلام کرده اند، تعداد 
تماشاگران آن بازی افزایش چشمگیری داشته یا استادیوم پر 
شده است. این بدان معناست که در شرایط فعلی که رفتن 
به استادیوم برای بسیاری از مردم به دلایل ذکر شده جذاب 

نیست، رایگان شدن بازی ایجاد انگیزه می کند.
در واقع می توان این طور استنباط کرد که خیلی ها حاضر 
نیستند در این شرایط برای تماشای بازی های لیگ هزینه 
و  می روند  استادیوم  به  باشد  مجانی  بازی  اگر  ولی  کنند 
وقت شان را پر می کنند، درست مثل غذای بی کیفیتی که 
کسی حاضر نیست برای آن هزینه کند ولی اگر رایگان باشد 

عده ای حاضر می شوند گرسنگی شان را با آن برطرف کنند.
فوتبال ایران برای حل اصولی این معضل راهی ندارد جز 
اینکه مشکلات ذکر شده را حل کند اما در کنار اینها یک راه 
دیگر نیز وجود دارد که می تواند تا حدودی وضعیت فعلی را 
بهتر کند. سیستم قیمت گذاری پویا یا انعطاف پذیر، راهی 
است که تعدادی از سازمان های ورزشی در سال های اخیر 
امتحان کرده اند و متناسب با شرایط آنها، جواب هم داده 

است.
این راه حل برای اولین بار در ورزش آمریکا استفاده شد 
و الان نیز بیشتر لیگ های ورزشی در آمریکا از آن استفاده 
می کنند ولی رفته رفته به یک استراتژی ثابت در ورزش 
تبدیل می شود. حتی بسیاری از کارشناسان ورزشی معتقدند 
که این سیستم در آینده به عنوان سیستم ثابت در فروش 
و  تیم ها  اغلب  و  شد  خواهد  استفاده  ورزشی  بلیت های 

لیگ های ورزشی از آن استفاده خواهند کرد.
سیستم قیمت گذاری پویا چیست؟

 )Dynamic Ticket Pricing( سیستم قیمت گذاری پویا

ورزش  وارد  توریسم  مثل  دیگر  صنایع  از  انعطاف پذیر  یا 
شده است. در این سیستم، قیمت بلیت برخی از سکوهای 
استادیوم، متناسب با شرایط روز و با توجه به وضعیت و 
محبوبیت یک رویداد ورزشی مشخص خواهد شد همان طور 
که بلیت هواپیما یا هتل در صنعت توریسم، متناسب با زمان 

سفر و میزان تقاضا برای آن مشخص می شود.
سیستم  نویسد:  می  مورد  این  در  ورزش  بازار  سایت 
قیمت گذاری پویا تقریبا از سال ۲۰۱۰ وارد ورزش شد. نگرش 
اصلی در سیستم قیمت گذاری پویا این است که میزان تقاضا 
در بازار، قیمت بلیت را تعیین کند. در این سیستم، ضعیف 
و قوی بودن تیم حریف، مصدومیت بازیکنان تیم خودی یا 
تیم حریف، حضور و غیبت ستاره ها، موقعیت جدولی تیم ها، 
ساعت بازی، پخش تلویزیونی، روز بازی، وضعیت آب و هوا، 
شرایط فنی تیم خودی و مواردی از این قبیل تعیین کننده 

قیمت بلیت هستند.
در این نوع قیمت گذاری، بلیت ها در اول فصل قیمت عادی 
خود را دارند و هوادارانی که مایلند بلیت شان را به صورت 
فصلی بخرند، این فرصت را دارند که بلیت را با قیمت عادی 
بخرند ولی آنهایی که چنین کاری نمی کنند، مجبور می شوند 
بازی ها  از  بعضی  برای  بالاتری  قیمت  فصل  میانه  در  که 
پرداخت کنند. هر تیم در طول فصل با شرایط خاصی روبرو 
می شود که بعضی از بازی هایش را جذابتر می کند، در این 
صورت سازمان فروشنده بلیت، قیمت بلیت های آن بازی ها را 
افزایش می دهد و افرادی که بلیت فصلی ندارند مجبورند که 

بلیت ها را گرانتر بخرند.
هدف از انجام این کار، افزایش درآمد باشگاه ها و لیگ ها 
است و سابقه نشان داده، باشگاه ها و لیگ هایی که از این 

سیستم استفاده کرده اند در افزایش درآمد موفق بوده اند. 
سال ۲۰۱۰  از  که  بود  لیگی  اولین  آمریکا  بیسبال  لیگ 
باشگاه »سن  امتحان کرد.  را  قیمت گذاری  این سیستم 
فرانسیسکو جاینت« تعدادی از سکوهای خود را خالی نگه 

داشت تا آنها را با سیستم پویا بفروشد.
این کار با همکاری شرکت نرم افزار کامپیوتری به نام »کیو« 
در تگزاس آمریکا انجام شد و هم اکنون دو سوم تیم های لیگ 
بیسبال آمریکا با این شرکت همکاری می کنند. بعد از آن 
سازمان های ورزشی دیگری نیز به این سیستم روی آوردند 
به طوریکه الان لیگ حرفه ای بسکتبال آمریکا، لیگ فوتبال 
آمریکا، لیگ هاکی روی یخ آمریکا، لیگ فوتبال آمریکایی و 
انجمن ملی ورزش های دانشگاهی در آمریکا و کانادا از این 
سیستم استفاده می کنند تا درآمدهایشان را در طول سال 

بالا ببرند.
لوییز رامز« در لیگ  باشگاه »سنت  بای« معاون  »جک 
حرفه ای فوتبال آمریکایی )NFL( می گوید: »با استفاده از 
این سیستم درآمد حاصل از یک بازی  ما در لیگ حدود ۳۵ 
درصد بالا رفت. ما در مجموع تقریبا ۱۰ درصد صندلی های 
ورزشگاه مان را با این سیستم می فروشیم که تاثیر زیادی در 
افزایش درآمدمان داشته است چون گاهی اوقات قیمت ها را 

تا سه برابر بالا می بریم.«
»تام گارفینکل« رییس باشگاه میامی دولفینز هم می گوید 
درآمد حاصل از بلیت فروشی آنها در سال ۲۰۱۵ نسبت به 
سال ۲۰۱۴ بیشتر بوده چون از این سیستم استفاده کرده اند.
در خارج از آمریکا نیز این سیستم رفته رفته جا باز می کند. 
چند باشگاه  فوتبال در اسکاتلند، ولز و انگلیس استفاده از 
این سیستم را امتحان کرده اند. باشگاه دربی کانتی یکی از 

معروف ترین این باشگاه هاست که توانسته درآمد حاصل از 
بلیت فروشی اش را با این سیستم بیشتر کند. تنیس اوپن 
استرالیا که هر ساله در ماه ژانویه در ملبورن برگزار می شود 
هم از سال ۲۰۱۵ این سیستم را استفاده می کند. طبق 
فدراسیون  بازرگانی  امور  مدیر  گریو  هیزل  ریچارد  گفته 
تنیس استرالیا، بخشی از صندلی های سه ورزشگاه اصلی این 
بازی ها، با حدود  ۵ درصد افزایش قیمت به فروش می رسد.

باشگاه ها و سازمان های  پویا،  در سیستم قیمت گذاری 
ورزشی فقط بخشی از صندلی ها یعنی بین ۵ تا ۲۰ درصد 
آنها را خالی می گذارند و با این سیستم بلیت ها را می فروشند. 
البته این سیستم مشکلاتی هم دارد اما فعلا باشگاه ها کم کم 
جلو می روند تا بین هواداران وفادار، نارضایتی به وجود نیاید 
چون آنها دوست ندارند از سهمیه سالانه بلیت ها کم شده و با 

قیمت های بالاتر در میان فصل به فروش برود.
آیا این سیستم در ایران اجراشدنی است؟

سیستم  که  می کند  حکایت  این  از  بالا  توضیحات 
قیمت گذاری پویا بیشتر در باشگاه ها و لیگ هایی استفاده 
شده که طرفداران زیادی دارد و این سیستم، ابزاری برای 
افزایش درآمد بوده است، اما لیگ ایران چنین شرایطی ندارد 
و همین بلیت های معمولی هم روی دست سازمان لیگ 

می ماند. پس باید چه کار کرد؟
زمستان  طول  در  ایران  لیگ  که  داده  نشان  سابقه 
کم تماشاگرتر است و بازی های کم اهمیت تر هم از استقبال 
کمی برخوردار است. اگرچه در لیگ هایی که نام شان ذکر 
شد، بلیت ها با توجه به قیمت گذاری پویا گران تر به فروش 
می روند اما در ایران می توان انعطاف پذیرتر رفتار کرد یعنی 

هم قیمت ها را کاهش داد و هم آنها را بالا برد.
به عنوان مثال بازی هایی که از حساسیت بالایی برخوردار 
قرار  تیم های صدرنشین روبروی هم  بازی هایی که  است، 
می گیرند، دربی های فوق العاده حساس مثل دربی تهران، 
بازی هایی که در هوای خوب، ساعت خوب و روزهای تعطیل 
برگزار می شود و به طور کلی بازی هایی که برای تماشاگران 
ایرانی جذاب هستند، می توانند با قیمت بالاتری به فروش 
بروند و برعکس، بازی هایی که تقاضا برای آنها کم است، 
ارزانتر شوند. این سیستم باعث می شود که درآمد حاصل از 
بازی های جذاب بالاتر برود و از طرفی بازی هایی که جذابیت 
کمتری دارد، با کاهش قیمت بلیت ها، تماشاگران بیشتری 
داشته باشند تا هم سکوها پرتر شود و هم از این بازی ها نیز 

درآمد بیشتری حاصل شود.
این  می توان  درستی شود  برنامه ریزی  اگر  کلی  به طور 
سیستم را رفته رفته در فوتبال ایران اجرا کرد و تماشاگران 
بیشتری را به استادیوم ها کشاند ولی این بدان معنا نیست که 
مشکلات دیگر را نادیده گرفت و راه حلی برای آنها پیدا نکرد.
فوتبال ایران نیاز دارد که قوانین دست و پا گیرش را تغییر 
دهد و امروزی تر اداره شود اما سیستم قیمت گذاری پویا یکی 
از راه هایی است که کار کردن جدی روی آن می تواند در 

کوتاه مدت جواب خوبی بدهد. 

سکوهای خالی را چگونه پر کنیم؟

پیشنهادی برای حل مشکل حضور تماشاگران
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جای جوش ها را به کمک این دارو محو کنید
یک متخصص پوست و مو در خصوص علل ایجاد جوش در ناحیه صورت، پشت و 

بازوها و راه های درمان آن توضیحاتی را ارائه داد.
رویا گستری متخصص پوست و مو  در خصوص عوامل موثر در بروز آکنه )جوش های 
غرور جوانی( اظهار کرد: فعالیت غدد چربی پوست )غدد سباسه( و مسائل ژنتیکی در 
پیدایش آکنه نقش دارند. وی بیان کرد: در افرادی که پوست های چرب دارند جوش های 
غرور جوانی مشاهده می شوند،  به طور معمول این جوش ها از سنین بلوغ و با ترشح و 
فعالیت هورمون های جنسی شروع می شوند که با افزایش ترشح این هورمون ها چربی 
پوست بیشتر می شود و زمینه را برای بروز آکنه در افرادی که مستعد هستند، فراهم 
می کند. این متخصص پوست و مو عنوان کرد: البته برخی اوقات در سن ۲۵ سالگی برای 
نخستین بار جوش ها بروز پیدا می کنند. گستری محل شایع جوش ها را نواحی دانست 
که غدد چربی تراکم و تمرکز بالایی در آن مناطق دارند مانند صورت و به خصوص 
قسمت مرکزی آن مانند پیشانی، بینی، گونه و چانه، پشت، بازو ها و افزود: آکنه دارای 
شدت های مختلفی است و در فرم های ملایم، متوسط و شدید دیده می شود. وی تاکید 
کرد: آکنه به صورت برجستگی های قرمز رنگ در سطح پوست مشاهده می شود که 
گاهی اوقات چرکی بوده و در برخی اوقات عمق این ضایعات بیشتر است، همچنین در 
فرم های خفیف معمولاً جای جوش بر روی سطح پوست باقی نمی ماند، ولی در فرم های 

متوسط و شدید اغلب اسِکار )جای جوش( بر روی سطح پوست دیده می شود.
این متخصص پوست و مو تصریح کرد: اسکار یا جای جوش به صورت سوراخ یا 
فرورفتگی در سطح پوست مشاهده می شود که در برخی از مواقع گوشت اضافی و 
برجستگی به خصوص در ناحیه پشت و بازو ها در افرادی که مستعد ابتلا به کِلوئید 
یا گوشت اضافی هستند، ایجاد می کند. گستری با بیان اینکه آکنه در ناحیه پشت در 
مردان از شیوع بیشتری برخوردار است، اظهار کرد: در ناحیه پشت و بازو ها اسِکار به 
صورت برجستگی هایی بوده که در واقع درمان آن ها سخت و با افزایش بافت کلاژن 
و فیبروز پوست همراه است. وی افزود: در مواقعی که آکنه فرم ملایم تا متوسط دارد 
توسط پزشک محلول های آنتی بیوتیک موضعی یا دارو هایی تجویز می شوند که تراکم 
پروپیونی باکتر )propioni bacter( )باکتری موثر در مکانیزم آکنه( را در سطح پوست 
کاهش می دهد. همچنین گروهی دیگر از این دارو ها ترشح غدد چربی در سطح پوست 
را کاهش می دهند. این متخصص پوست و مو دارو های ضد آکنه را شامل دارو های 
موضعی محلول های الکلی، کِرِم های لایه بردار یا ضد جوش با مکانیزم های مختلف 
دانست و عنوان کرد: در مواقعی که آکنه دارای شدت متوسط و شدید است دارو های 
خوراکی نیز توسط پزشک تجویز می شود. از جمله دارو های موثر روی باکتری جوش 
می توان به »تترا سایکلین« یا »داکسی سایکلین« اشاره کرد. گستری تاکید کرد: آکنه 
با افزایش سن بیمار خود به خود بهبود پیدا می کند، ولی جای جوش ها باقی می ماند؛ 
بنابراین بیمار ناگزیر است که برای از بین بردن اسِکار از لیزر و درمان های پیچیده ای 
استفاده کند و این درمان ها در بهترین شرایط تنها ۶۰ تا ۷۰ درصد میزان موفقیت 
دارد. وی تصریح کرد: جوش ها به خاطر تغییر فرمی که در روی پوست ایجاد می کنند 
به خصوص در افراد جوان آزار دهنده هستند. درمان در جهت این است که فرد چنین 
جوش هایی نزند حتی اگر بیمار جوش هایش را دستکاری نکند در موارد شدید که 
ضایعات نواحی عمقی پوست را درگیر می کنند حتی بدون دستکاری این جای جوش 
باقی می ماند. این متخصص پوست و مو گفت: در سال های اخیر برای درمان فرم های 
شدید آکنه از قرص های »ایزوترتینوئین« با نام تجاری آکوتان استفاده می شود. این قرص 
از ترکیبات ویتامین A خوراکی است. گستری بیان کرد: قرص »ایزوترتینوئین« عوارض 
قابل توجهی دارد، ولی تحت نظر پزشک این عوارض قابل کنترل بوده و از ایجاد اسِکار 
جلوگیری می کند. در شروع درمان بیمار آزمایش می دهد و سپس هر ۲ ماه یکبار این 
آزمایش تکرار می شود. وی عنوان کرد: از عوارض قرص آکوتان می توان به افزایش چربی 
خون یا اختلال در آنزیم های کبدی اشاره کرد. مردان جوانی که در ناحیه پشت و بازو 
دارای جوش های زیاد هستند و نمی توان برای درمان آن ها از دارو های موضعی استفاده 

کرد در این مواقع از دارو های آنتی بیوتیک خوراکی یا آکوتان کمک گرفته می شود.
این متخصص پوست و مو اظهار کرد: در برخی اوقات افراد به علت مصرف کِرِم های 
آرایشی دچار آکنه می شوند. در نتیجه اشخاص باید از لوازم آرایشی فاقد چربی استفاده 
کنند. همچنین احتمال بروز جوش در کسانی که با روغن و مواد نفتی سر و کار دارند، 
زیاد است. گستری یادآور شد: مصرف دارو های کورتون خوراکی یا تزریقی در طولانی 
مدت، دارو های هورمونی که برخی از افراد در باشگاه های بدنسازی مصرف می کنند و 

قرص های ضد سل نیز می تواند سبب پیدایش جوش در افراد شود.

گیاهانی برای تقویت ریه ها
گیاهان دارویی بسیار برای آسیب های ریوی التهام بخش واقع شده اند و علاوه بر آن با 

عفونت ها می جنگند و ریه را تقویت می کنند.
نعنا : نعنا شامل »منتول« است که باعث تنفس راحت تر و شل شدن عضلات سیستم 
تنفسی می شود. همچنین به دلیل داشتن آنتی اکسیدان با باکتری های تنفسی مبارزه 

می کند.
اوکالیپتوس:  در قرص های ضدسرفه و شربت های گلو درد، اوکالیپتوس بسیار 
استفاده می شود چرا که حاوی CINEOLE که یک ترکیب ضد احتقان، درمان التهاب 

سینوس ها، سرشار از آنتی اکسیدان و آرام کننده سرفه است.
برگ درخت چنار: این گیاه ضدباکتری، ضدالتهاب و ضد میکروب است همچنین 
دارای خاصیت آرام کننده سرفه های خشک، درمان ناراحتی های ریوی و درمان کننده 

سرماخوردگی است. این برگ برای سرفه های خلط دار بسیار توصیه می شود.
مریم گلی: چای مریم گلی برای بیماری های تنفسی و ریه بسیار مفید است. استنشاق 

خواص معطر مریم گلی برای سینوس ها و مشکلات ریوی بسیار کارآمد است.
شیرین بیان: این گیاه برای پاکسازی غشای مخاطی ریه، افزایش سیستم ایمنی بدن 
به ویژه معده، ریه و گلو بسیار مفید محسوب می شود و برای آرام کردن سرفه های مکرر 

بهترین گزینه است.
 آویشن: این گیاه رایج را می توان برای مبارزه با احتقان سینه، به دلیل داشتن اسانس 
ضدعفونی کننده قدرتمند آن استفاده کرد. روغن آویشن یک آنتی بیوتیک طبیعی و 
ضد قارچ است. همچنین نوشیدن چای آویشن می توانید باکتری ها و ویروس های ریه 

را ریشه کن کند.
 پونه کوهی: ویتامین ها و مواد مغذی برای تقویت سیستم ایمنی بدن در این گیاه 
سرشار است. »کارواکرول« و »رزمارینیک اسید« موجود در آن ضد احتقان طبیعی است. 
این گیاه یک پشتیبان طبیعی برای دستگاه تنفسی محسوب می شود و کمک می کند 

جریان هوا از طریق بینی بسیار آسان  شود.

برای محافظت از کبدتان 
این نوشیدنی ها را بنوشید

طبق نتایج یک تحقیق جدید، نوشیدن منظم قهوه یا چای گیاهی ممکن است به 
پیشگیری از بیماری کبد مزمن کمک کند.

محققان در هلند دریافته اند این نوشیدنی های محبوب به پیشگیری از فیبروز کبدی 
یا سفتی و زخم ناشی از التهاب مزمن کمک می کند.

دکتر لوئیز آلفرینک، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه اراسموس روتردام، در این باره 
می گوید: »در طول دهه های گذشته ما به تدریج به سوی عادات ناسالم زندگی از جمله 
سبک زندگی بی تحرک، کاهش فعالیت فیزیکی و مصرف "رژیم غذایی شاد" منحرف 
شده ایم.« رژیم غذایی شاد که به رژیم غذایی غربی معروف است، مملو از مواد قندی و 
غذاهای فرآوری شده فاقد مواد مغذی است. به گفته آلفرینک این شیوه ناسالم تغذیه 
در بروز اپیدمی چاقی و افزایش بیماری کبدچرب غیرالکلی نقش دارد. محققان در این 
مطالعه، داده های بیش از ۲۴۰۰ فرد هلندی ۴۵ سال به بالا را که مبتلا به کبد چرب 
نبودند بررسی کردند. همچنین آنها پرسشنامه ای در مورد مصرف قهوه و چای تکمیل 
کردند. شرکت کنندگان براساس میزان مصرف قهوه و چای به سه گروه تقسیم شدند. 
آنها دریافتند افرادی که غالبا قهوه می نوشیدند به شکل قابل توجهی با ریسک پایین 

سفتی و زخم کمتر کبدی بدون توجه به سبک زندگی و محیط مواجه بودند.
در مجموع مشخص شد نوشیدن مکرر چای و قهوه تاثیر حفاظتی بر کبد دارد.

خبر بد برای قلیانی ها!
رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه صنف چایخانه ها 
فقط مجوز عرضه چای را دارند، گفت: هیچ کدام از این قهوه خانه ها جواز عرضه قلیان 

را ندارند.
خسرو صادق نیت با بیان اینکه قانون اساسی اجازه تاسیس چایخانه را داده است، اظهار 
داشت: طبق قانون اساسی اماکن عمومی از جمله چای خانه ها اجازه عرضه دخانیات را 

ندارند و عرضه مواد دخانی از جمله قلیان در این اماکن نیز ممنوع است.
رئیس مرکز سلامت محیط و کار با تاکید بر اینکه عدم رعایت قانون غیر قابل قبول 
است، افزود: با توجه به منافات عرضه قلیان در اماکن عمومی و چایخانه ها با قانون عدم 
عرضه دخانیات در اماکن عمومی، دانشگاه علوم پزشکی اصفهان و مراجع قانونی با 
چایخانه های عرضه قلیان این استان برخورد کرده است. صادق نیت با بیان اینکه هیچ 
موردی مبنی بر فعالیت چایخانه های بدون جواز وجود ندارد، افزود: چنانچه موردی این 
چنین وجود داشته باشد نیروی انتظامی، بازرسین ما و مراجع قانونی ذیربط با این مسئله 

برخورد خواهند کرد و مردم می توانند در صورت وجود این مراکز گزارش دهند.

علمی و سلامت 
پنجشنبه -اول تیر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4308

 

فوتوسنتز گیاهان به داد سکته قلبی می رسد

تیمی از دانشمندان دانشگاه استنفورد با همکاری 
داریوش مشفقی موفق به ارتقای قابلیت های سامانه 

مقطع نگاری همدوسی اپتیکی )OCT( شدند.
 در حال حاضر ده ها هزار مورد از این دستگاه ها در 
مطب های پزشکان برای معاینه  بیماری های چشمی 

به کار می روند.
دستاورد جدید تیم دانشگاه استفنورد به رهبری 
"آدام دو لا زردا" )Adam de la Zerda( قابلیت این 
سیستم ها را ارتقا داده و آن ها را قادر به شناسایی 
تومورهای  و  قرنیه  آسیب های شبکیه،  زودهنگام 

بدوی خواهد کرد.
 این امر موجب می شود این دستگاه ها بتوانند به 
صورت نوری تا ۲ میلی متر به داخل بافت نفوذ کنند 
و دانشمندان را قادر خواهد ساخت بیوپسی های 

مجازی را انجام دهند و بافت ها را در سه بعد با 
وضوح میکروسکوپی و بدون برش  دادن شان ترسیم 
دو  کارایی  همکارانش  و  مشفقی  داریوش  کنند. 
سیستم متفاوت و در دسترسOCT را تقویت و 
آزمایش کردند و موفق شدند ویژگی های سلولی 
بافت های دست نخورده داخل گوش یک موش زنده 
و نوک انگشت انسان را با وضوح بالا مشاهده کنند.

کنند  ثابت  شدند  موفق  محققان  این  واقع  در 
تغییرات  با  می توان  را   OCT سامانه  هر  وضوح 
حداقل تا جایی تقویت کرد که بتوان ویژگی های 
آناتومی کوچک تر از اندازه یک سلول معمولی را 
شناسایی کرد.سامانه مقطع نگاری همدوسی اپتیکی 
یک تجارت میلیاردی است چون هر سال بیش از 
۱۰ میلیون اسکن OCT برای شناسایی یا نظارت بر 

بیماری های مختلف از دژنراسیون ماکولای مرتبط 
با سن گرفته تا ملانوم انجام می شوند. این سیستم 
مانند فناوری های فراصوت با استفاده از نور و نه امواج 

صوتی در بافت ها نفوذ می کند.
ابزار مزبور پرتوهای نور لیزر را بر روی یک شی 
مانند نمونه بافت یا چشم بیمار پرتاب می کند و 
انعکاس نور عناصر منعکس کننده داخل نمونه بافت 
یا مردمک چشم را ثبت می کند. با تغییر دادن عمق 
نفوذ این دستگاه، کاربر می تواند لایه به لایه بافت را 
اسکن کرده، اسلایس های مجازی از این لایه ها را 
جمع آوری و در نهایت آن ها را برای تولید یک تصویر 

حجمی مونتاژ کند.
نویز  دارای   OCT کنونی ابزارهای  این حال،  با 
هستند که با تصویربرداری مکرر از بافت مورد نظر 
و استفاده از برنامه های رایانه ای قابل حذف نیست. 
در واقع نویز تولید شده توسط OCT  موسوم به 
مورد  بافت  داخلی  معماری  از  بخشی   speckle

بررسی و ویژگی منحصر به فرد نور لیزر است.
داریوش مشفقی و همکارانش موفق به حذف این 
نویزها شدند و از توانایی تقویت شده OCT برای 
تهیه تصاویر عاری از نویز از گوش یک موش زنده 
استفاده کردند. آن ها موفق به مشاهده غدد چرب، 
فولیکول های مو، رگ های خونی، رگ های  لنفاوی و 
اعضای دیگر شدند. آن ها همچنین موفق به گرفتن 
تصاویر با وضوح بالا از شبکیه و قرنیه یک موش 
و تهیه تصویری از نوک انگشت انسان بدون برش 

دادن آن  شدند.
این پیشرفت فناورانه در واقع مشکل ۲۵ ساله 
در علم پزشکی را حل کرده که همواره قابلیت های 

تشخیصی ابزار OCT را محدود می کرد.

نفوذ به اعماق بافت های بدن با اسکن OCT تقویت شده

فرایند فوتوسنتز گیاهان که در قالب آنها انرژی خورشیدی به انرژی شیمیایی و 
اکسیژن مبدل می شود، در سال های اخیر کاربردهای گسترده علمی داشته است.

محققان دانشگاه استنفورد روش تازه ای برای استفاده از این فرایند یافته اند و می 
گویند می توان از باکتری های فوتوسنتز برای کمک به ارسال اکسیژن به اطراف بدن در 

شرایطی که جریان خون به علت حمله قلبی ناگهان متوقف شده استفاده کرد.
این پژوهشگران می گویند قصد دارند از روش های خلاقانه ای به منظور مقابله با 
سکته قلبی استفاده کنند و سازوکار طبیعی فوتوسنتز را که هر روز در جهان رخ می 
دهد، روشی موثر به منظور تولید فزاینده اکسیژن در شرایط توقف ناگهانی فعالیت قلب 

می دانند.
آنان از باکتری های فوتوسنتز در قالب جلبک های سبز و آبی رنگ استفاده کردند که 
می توانند به راحتی در آب هم ادامه حیات دهند. وقتی از این باکتری ها در کنار سلول 
های قلب استفاده شد مشاهده شد که این سلول ها با دریافت اکسیژن حاصل از باکتری 

های مذکور به حیات خود ادامه داده اند.
محققان سپس باکتری های یاد شده را به قلب تپنده موش های بیهوش شده بر 
اثر ایسکمی قلبی )شرایط ناشی از بیماری عروق کرونر( تزریق کرده و شاهد بازگشت 
تدریجی سلامتی به قلب بودند. حتی به دنبال از بین رفتن این باکتری ها ظرف ۲۴ 
ساعت، کارکرد بهبود یافته قلب به مدت یک ماه ادامه یافت. تلاش ها برای بهبود این 
روش درمانی و استفاده از آن برای کمک به افراد مبتلا به سکته قلبی و عوارض آن 

ادامه دارد.

در بسیاری از مواقع افرادی که در یک تختخواب می خوابند به علت تفاوت دمای 
مطلوب بدنی برای خواب راحت دچار مشکل می شوند، اما یک تختخواب هوشمند این 

مشکل را برطرف کرده است.
شرکت SmartDuvet که چندی قبل تختخوابی با پتوی خودجمع شونده عرضه 
کرده بود، قابلیت تازه ای را به این محصول خود افزوده تا دونفری که در یک تختخواب 
می خوابند بتوانند دمای دوطرف آن را به دلخواه خود تنظیم کنند. این تختخواب که 
SmartDuvet Breeze نام دارد، دارای ملحفه و تشک منحصربه فردی است که به 
یک جعبه کنترل در زیر تخت متصل می شود که مشابه با یک پمپ هوای مکانیکی 
است. این ابزار به شما امکان می دهد تا دمای هر یک از دو نیمه تختخواب را بر اساس 
علاقه خود تنظیم کند. لذا می توان نیمی از تخت را خنک نگه داشت و در عین حال 
کاری کرد که نیمه دیگر تخت گرمای بیشتری داشته باشد. لوله های کنترل هوا در 
این تختخواب که به پتوی شما متصل می شوند، تجربه خواب لذت بخشی را به ارمغان 
می آورند. شرکت سازنده مدعی است این کار نه تنها راحتی را افزایش می دهد، بلکه از 
طریق افزایش اکسیژن موجود در محل خواب، هم عرق کردن در حین خواب کاهش 
می یابد و هم از نفوذ حشرات موذی مانند ساس ها به تشک جلوگیری می شود. عرضه 

تشک یاد شده به بازار به قیمت ۳۵۹ دلار از شهریور ماه سال جاری آغاز می شود.

شرکت "تکسترون" از جدیدترین پهپاد رادارگریز خود در نمایشگاه هوایی پاریس 
رونمایی کرد.

 این پهپاد که "نایت واردن")NightWarden( نام دارد نمونه تکامل یافته پهپاد 
"Shadow M۲" است که در سال ۲۰۱۲ رونمایی شده بود.

فناوری هایی نظیر طراحی ترکیبی بال ها، سیستم پیشرانش جدید و قابلیت 
یعنی  آن  سازنده  شرکت  که  شده  سبب  پهپاد  این  منظوره  چند  استفاده 
"تکسترون")Textron( این پهپادها را نسل جدیدی از محصولات خود قلمداد کند.

موتور این پهپاد یکی از کم صداترین موتورها در بین نمونه های مشابه است و دارای 
یک سامانه خنک کننده است که با آب کار می کند. بازدهی الکتریکی این پهپاد 
نسبت به نمونه های قبلی افزایش پیدا کرده است و سرعت آن نیز به ۱۶۶ کیلومتر بر 
ساعت رسیده است. مدت زمان پرواز این پهپاد به ۱۵ ساعت و مسافتی که می تواند 

طی کند ۱۱۰۰ کیلومتر است. همچنین این پهپاد می تواند ۵۹ کیلوگرم بار را با 
خود حمل نماید. استفاده چند منظوره مهمترین قابلیت این پهپاد است. امکان پرواز 
در مناطق مسکونی و آزمایشگاهی، توانایی انجام عملیات های شناسایی و اطلاعاتی 
و مخابراتی، ارسال تدارکات و عملیات نظامی از مهمترین توانمندی های این پهپاد 
است. این پهپاد تا به حال بیش از ۴۰۰ ساعت پرواز آزمایشی را تجربه کرده است.

"بیل ایربی")Bill Irby( معاون اول شرکت تکسترون گفت: این پهپاد پیشرفت های 
چشمگیری نسبت به نسل قبل خود داشته است که رادارگریزی و عدم شناسایی از 

سوی ماهواره ها مهمترین قابلیت های این سامانه است.
وی افزود: پرواز و فرود این پهپاد به صورت خودکار انجام می شود و همچنین برای 
شرایط اضطراری دارای چتر نجات است و بعلاوه قابلیت هدایت و کنترل آن نیز 

بهبود چشمگیری پیدا کرده است.

محققان دانشگاه کالیفرنیا به رهبری یک دانشمند 
ایرانی پهپادی ساخته اند که می تواند از اشیای 

مخفی تصویر سه بعدی بسازد.
گروهی از محققان دانشگاه کالیفرنیا به رهبری 
پهپادی  ایرانی  دانشمند  یک  مستوفی  یاسمین 
ساخته اند که می تواند از اشیای مخفی تصویر سه 
بعدی بسازد. این فناوری کاربردهای مختلفی مانند 
عملیات های جستجو ونجات، شناسایی آثار باستانی 

و نظارت های ساختاری خواهد داشت.
این گروه از محققان به رهبری مستوفی دو پهپاد 
اکتوکوپتر ساختند که هر دوی آنها مجهز به دریافت 

کننده اینترنت وای فای بودند.

همزمان با پرواز پهپادها در اطراف یک ساختمان 
وای  سیگنال  مداوم  طور  به  آنها  از  یکی  آجری، 
فای ارسال می کرد و دیگری سیگنال را از ورای 
دیوارهای آجری دریافت می کرد. محققان با تحلیل 
متغیرهای قدرت سیگنال توانستند اندازه و شکل 
دقیق  طور  به  ساختمان  در  را  مختلفی  اشیای 

تخمین بزنند.
این درحالی است که روبات های زمینی  فقط می 
توانند تصاویری سه بعدی تهیه کنند اما قابلیت پرواز 
پهپادها به آنها کمک می کند نه تنها جلو و عقب 
بروند بلکه در جهت بالا و پایین نیز حرکت کنند و 

در نتیجه تصاویر سه بعدی بسازند.

رونمایی از یک پهپاد رادارگریز جدید

تصویربرداری از اجسام مخفی توسط یک محقق ایرانی

تختخواب هوشمند با قابلیت تنظیم دمای 
متفاوت در دو طرف آن

آنتی  و  فیبر  موادمعدنی،  ها،  ویتامین  از  غنی  منبعی  بلوبری 
اکسیدان ها به حساب می آید که از فواید بلوبری می توان به سلامت 
پوست و مو، کاهش خطر ابتلا به برخی از انواع سرطان ها، بیماری 
های التهابی، اختلالات مرتبط با افزایش سن، بیماری های قلبی-

عروقی و متابولیک اشاره کرد.
هایی  اکسیدان  آنتی  بلوبری حاوی  نیوز،  بهداشت  گزارش  به 
بسیاری بوده و به دلیل میزان پایینی از چربی و چگالی موادمغذی 

بالایی که دارد برای استفاده در رژیم غذایی مناسب است.
موادمغذی موجود در بلوبری

آنتی اکسیدان ها
آنتی اکسیدان هایی از جمله کاروتنوئیدها )لوتئین و زیگزانتین( و 
فلاونوئیدهای )روتین، رزوراتول، کوئرستین( موجود در بلوبری می 
توانند در حفظ سلامت بینایی، کاهش خطر دژنراسیون ماکولا، آب 

مروارید و نزدیک بینی موثر باشند.
آنتوسیانین، سلنیوم و مس نیز از جمله آنتی اکسیدان هایی هستند 
که با جلوگیری از آسیب سلولی مغز و کمک به بهبود سلامت 
نورون ها برای اختلالات عصبی از جمله بیماری آلزایمر خواص 

درمانی دارند.
این آنتی اکسیدان ها به همراه الاژیک اسید در کاهش خطر ابتلا به 
سرطان مفید می باشند. آنتی اکسیدان ها نقش مهمی در بدن دارند 
و از بدن در برابر آسیب رادیکال های آزاد محافظت می کنند، زیرا 
این آسیب ها در نهایت منجر به بیماری های مزمنی از جمله بیماری 

قلبی، سرطان و دیابت خواهند شد.
فیبر

محتوای بالای فیبر موجود در بلوبری به بهبود فرآیند هضم و 
سلامت عمومی دستگاه گوارش کمک می کند. فیبر همچنین نقش 
مهمی در کاهش کلسترول نوع بد و سطح سرمی کلسترول تام، 
تنظیم سطوح فشارخون و حفظ سلامت قلبی-عروقی دارد. دریافت 
فیبر در بیماری هایی از جمله دیابت برای تنظیم سطوح قند خون 

موثر است.
ویتامین ها

بلوبری حاوی مقدار بالایی از ویتامین A، ویتامین B کمپلکس، 
ویتامین E و ویتامین C است که به افزایش توان سیستم ایمنی 

و کاهش التهاب کمک می کند. این ویتامین ها همچنین به عنوان 
آنتی اکسیدان هایی در نظر گرفته می شوند که به از بین بردن 
اثرات مخرب استرس اکسیداتیو کمک می کنند و مانع از ابتلا به 
بیماری های مزمنی از جمله بیماری قلبی، دیابت و برخی از انواع 

سرطان ها می شوند.
 غنی از آنتی اکسیدان

بلوبری وحشی دو برابر آنتی اکسیدان های بیشتری نسبت به 
بلوبری معمولی دارد.

همچنین در صورت مشکلاتی برای پیداکردن این نوع بلوبری تازه 
می توانید از نوع یخ زده آن استفاده کنید. بیشتر اوقات انواع یخ زده 
ی بلوبری ارزش غذایی بالایی دارند زیرا بلافاصله بعد از برداشت 

منجمد می شوند.
یک فنجان بلوبری یخ زده حاوی ۱۲۰ کالری است. همچنین از 
فواید شگفت انگیز این ماده غذایی می توانید به همراه غلات بهره 

مند شوید.
تنظیم قندخون

از فواید بلوبری می توان به فیبر محلول و نامحلول موجود در آن 
اشاره کرد. براساس تحقیقات انجام شده توسط وزارت کشاورزی 
امریکا، مصرف روزانه دو ونیم فنجان از بلوبری وحشی به مدت ۱۲ 
هفته با کاهش سطوح قند خون، بهبود افسردگی و حافظه همراه 

است.
طبق تحقیقات، آنتوسیانین های موجود در بری ها موجب آزاد 
شدن آدیپونکتین می شود و این هورمون سطوح قندخون را تنظیم 

می کند.
همچنین افزایش سطوح آدیپونکتین می تواند در کمک به حفظ 

قند خون پایین و افزایش حساسیت به انسولین موثر باشد.
سلامت مو

بلوبری غنی از ویتامین C بوده که در حفظ سلامت رگ های 
خونی به فولیکول های مو و بهبود جریان خون به پوست سر موثر 
است. عدم دریافت کافی ویتامین C در رژیم غذایی، شکنندگی موها 

را به دنبال دارد.
فواید بلوبری در دوران شیردهی

مادران شیرده بهتر است نسبت به دریافت روزانه ۲ تا ۳ وعده از 

میوه ها اطمینان حاصل کنند.
بلوبری انتخابی عالی برای کمک به تامین نیاز های بدن شما است. 
این ماده غذایی سرشار از ویتامین ها و موادمعدنی است و میزان 
سالمی از کربوهیدرات ها را برای حفظ سطوح بالای انرژی برای بدن 

فراهم می کنند.
میزان فروکتوز بالا

بیشتر میوه های درختی میزان فروکتوز بالایی دارند. میوه هایی 
از خانواده ی بری ها )توت ها( از جمله بلوبری نیز غنی از فروکتوز 

می باشند.
کاهش التهاب

آرتریت روماتوئید
کاروتنوئید بتا- کریپتوکسانتین یک کاروتنوئید بالقوه بوده که در 

کاهش التهاب و ورم به ویژه در آرتریت روماتوئید موثر است.
بلوبری جزو موادغذایی غنی از بیوفلاونوئیدها شامل کوئرستین و 

آنتوسیانیدین است که خواص ضد التهابی مشابه به آسپرین دارد.
مناسب برای ورزشکاران

بلوبری یکی از میوه های ایده آل برای ورزشکاران به حساب می 
آید، زیرا علاوه بر مقادیر زیادی کربوهیدرات، حاوی میزان بالایی از 

آنتی اکسیدان ها به ویژه ویتامین C است.
آنتی اکسیدان های بلوبری بسیار بیشتر از سایر موادغذایی رایج می 
باشد. در طول ورزش متابولیسم بدن و به ویژه اکسیداسیون چربی 
افزایش می یابد و رادیکال های آزاد که نتیجه این فرآیندها است 

موجب آسیب سلول های سالم می شود.
همچنین آنتی اکسیدان های موجود در بلوبری به طور موثری با 

این رادیکال های آزاد مبارزه می کنند.
فواید بلوبری در سلامت پوست

بلوبری به دلیل ارزش بالای غذایی یک سوپر فود به حساب می 
آید. این میوه سرشار از آنتی اکسیدان هایی به ویژه ویتامین C و 

ویتامین E است.
آنتی اکسیدان از بافت های بدن محافظت کرده و در کمک به 
ترمیم آسیب ها موثر است. همچنین حاوی موادغذایی دوستدار 

سلامت پوست می باشد.
تنظیم فشارخون

بلوبری میزان بالایی پتاسیم، ویتامین C و فیبر دارد که به کاهش 
فشارخون کمک می کند. همچنین مصرف این نوع میوه  به دلیل 
میزان کالری پایین به عنوان میان وعده و دسر انتخاب خوبی است.

مفید برای تیروئید
براساس مرکز پزشکی دانشگاه مریلند، بلوبری مقدار بالایی آنتی 
اکسیدان دارد، به طوریکه از فواید بلوبری می توان به کاهش علائم 

کم کاری تیروئید نیز اشاره کرد.
طبق دانشگاه ایالتی آیووا، محققان در مرکز تغذیه انسانی وزارت 
کشاورزی امریکا نخستین درجه فعالیت آنتی اکسیدانی را از میان 
۴۰ نوع میوه و سبزی به بلوبری دادند. بلوبری دارای میزان بالایی 
ویتامین و موادمعدنی است که به محافظت از بدن در برابر بیماری ها 

کمک می کند.
فواید بلوبری خشک شده

فواید بلوبری خشک شده نیز بسیار است، زیرا مواد مغذی بسیار 
زیادی دارد. یک چهارم فنجان بلوبری خشک شده ۱۲۷ کالری و 

سدیم پایینی داشته و فاقد کلسترول است.
است و حدود ۲۳.۸   K ویتامین از  بلوبری خشک شده غنی 
میکروگرم ویتامین در هر یک چهارم فنجان دارد. این میزان ۲۰ 
تا ۲۶ درصد از نیاز روزانه توصیه شده به ویتامین K را برای بدن 

فراهم می  کند.
ویتامین K در انعقاد خون نقش موثری دارد و برای سلامتی 

استخوان ها ضروری است. همچنین این ویتامین به بدن کمک می 
کند تا از کلسیم برای رشد و ساخت بافت استخوانی استفاده کند.

با توجه به اطلاعات دانشگاه مریلند، ویتامین Kخطر شکستگی 
استخوان  ها را به ویژه در بانوان یائسه کاهش می  دهد.

یک چهارم فنجان بلوبری خشک شده شامل ۹.۵ میلی گرم 
ویتامین C بوده که بین ۱۱ تا ۱۳ درصد از نیاز روزانه بدن به این 

ویتامین است.
ویتامین C یک ویتامین محلول در آب محسوب شده و به رشد و 
بازسازی استخوان و بافت های بدن کمک می کند. بدن برای بهبود 
 C جراحات، ترمیم و حفظ بافت استخوان ها و دندان ها به ویتامین

نیاز دارد.
همچنین ویتامین C به ساخت کلاژن کمک می  کند که پروتئین 
موجود در ایجاد بافت رباط ها، پوست، رگ  های خونی، تاندون  ها و 
غضروف است. کلاژن فعالیت آنتی اکسیدانی دارد و تاثیرات مخرب 

رادیکال  های آزاد را کاهش می  دهد.
 رادیکال های آزاد ترکیبات ناپایداری هستند که به DNA آسیب زده 

و می  توانند باعث بیماری  های قلبی و سرطان شوند.
 بلوبری خشک شده منبع بسیار خوبی از فیبر است. یک چهارم 
فنجان بلوبری خشک شده ۳ گرم فیبر دارد که ۱۰ تا ۱۲ درصد از 

نیازهای روزانه بدن به فیبر را تامین می  کند.
 فیبر به عملکرد سیستم گوارشی و تنظیم حرکات شکمی کمک 
می  کند. مطالعات بالینی نشان می دهد که مصرف مواد غذایی 
سرشار از فیبر مانند بلوبری خشک شده می  تواند به پیشگیری از 

دیابت نوع ۲ کمک  کند.
 مصرف فیبر میزان قند خون و انسولین را کاهش داده و می  تواند 

میزان کلسترول را در بیماران مبتلا به دیابت بهبود بخشد.
که  است  آنتوسیانین ها  از  غنی  منبعی  شده  خشک  بلوبری 
فیتوکمیکال هایی قدرتمند بوده و رنگ آبی بلوبری به دلیل این 
ترکیبات است. آنتوسیانین ها با رادیکال های آزاد مبارزه می کنند. 
همچنین ارتباط مستقیمی بین مصرف آنتوسیانین ها و بهبود 

بیماری های قلبی وجود دارد.
 براساس مطالعات انسانی، استفاده از بلوبری خشک شده عوامل 

خطرساز سندرم متابولیک را بهبود می بخشد.
اسموتی بلوبری

نوشیدنی  های حاوی بلوبری روشی بسیار مناسب برای افزایش این 
میزان ویتامین C در بدن است. مواد موجود در بلوبری خواص ضد 
ویروسی دارند که می توانند از بروز آنفولانزا پیشگیری و به بهبود 

علائم این بیماری کمک کنند.
نوشیدن مقدار زیادی از مایعات مانند آب و آب میوه به بهبود 
احتقان کمک کرده و از کاهش آب بدن پیشگیری می  کند. با توجه 
به اطلاعات سایت کلینیک مایو، مصرف این ویتامین قبل از شروع 
علایم سرماخوردگی می  تواند طول دوره و شدت علایم را کاهش 

دهد.
ترکیبات  حاوی  همچنین  است.   C ویتامین از  مملو  بلوبری 
آنتی اکسیدانی بوده که به تقویت سیستم ایمنی و پیشگیری از 

سرماخوردگی کمک می  کند.
اسموتی بلوبری به بهبود حس چشایی در زمان سرماخوردگی 
کمک می کند. برای رهایی از علائم سرماخوردگی و محافظت از 
بدن در برابر آنفولانزا، ترکیباتی مانند شیرکم چرب، ماست ساده 
بدون چربی، تکه هایی از یخ، بلوبری شیرین نشده و مقداری عسل را 

برای تهیه اسموتی مخلوط کنید.
همچنین براساس توصیه یک پزشک و محقق تغذیه، اسموتی 
بلوبری و کتان با ترکیباتی مانند بلوبری تازه یا منجمد همراه شیر 
سویا، بذر کتان و خرما برای افزایش توان سیستم ایمنی مفید است.

معجزه ای به نام بلوبری



اجتماعی6
پنجشنبه -اول تیر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4308

مدیر کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خبر داد

آماده باش مدیریت  شهری برای برگزاری 
باشکوه راهپیمایی روز قدس

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از آمادگی همه 
جانبه شهرداری در راستای برگزاری هر چه با شکوهتر مراسم روز جهانی قدس 

خبر داد.
سید محسن میرهادی با اشاره به آمادگی شهرداری قم در جهت برگزاری هرچه 
با شکوه تر مراسم روز جهانی قدس اظهار کرد: با توجه به تأکیدات شهردار قم مبنی 
بر ارتقاء کمّی و کیفی خدمات، تقویت خدمات  رسانی در سطح مناطق هشت گانه 
با محوریت هسته مرکزی شهر، پیرامون حرم کریمه اهل بیت)س( و مسجد مقدس 
جمکران در دستور کار قرار گرفته است. وی با تاکید بر کنترل تنظیف محیط شهری، 
تبلیغات محیطی از طریق نصب پرچم ها، الوان ها و بنرهای متناسب با این ایام، نظافت و 
شستشو و لایروبی انهار و آماده سازی مسیرهای ۱۰ گانه راهپیمایی، محیط های پیرامون 
حرم مطهر و میدان آستانه خاطرنشان کرد: با توجه به حضور خیل عظیم راهپیمایان، 
ضمن آماده باش کلیه نیرو های خدماتی، فضای سبز و ستادی، پیش بینی تمهیدات 
رفاهی مورد نیاز راهپیمایان اعم از نمازخانه و سرویس های بهداشتی، در راستای 
خدمات رسانی مطلوب به شهروندان و راهپیمایان صورت گرفته است.مدیرکل نظارت و 
هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از آمادگی و همکاری شهرداری با شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی برای برگزاری مراسمات روز قدس خبر داد و افزود: در همین 
راستا آماده سازی سیستم صوت و برپایی جایگاه در میدان آستانه، استقرار تانکرهای آب 
بهداشتی در اطراف حرم مطهر برای راهپیمایان ، اعزام بالابر و سایر خودروهای مورد نیاز 
برای حمل سیستم صوت و تصویر برداری مراسم، برپایی ایستگاه های فرهنگی در مسیر 
راهپیمایی، پیشگیری و رفع تخلفات شهری در راستای کنترل ناهنجاری های اجتماعی 
از قبیل سد معبر و متکدیان و... انجام شده است. وی با اشاره به فعالیت نیروهای سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم در راستای افزایش ضریب ایمنی شهر در این 
روز گفت: برای تأمین ایمنی مراسم اکیپ های سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی در 
هسته مرکزی شهر پیرامون حرم مطهر ، مبادی ورودی شهر و مسجد مقدس جمکران 
در قالب اکیپ های پیاده و خودرویی به همراه ماشین آلات و تجهیزات آتش نشانی و 
موتور سیکلت های EFT آماده باش هستند.وی در ادامه خدمات  دهی وسائط نقلیه 
عمومی در راستای تسهیل در عبور و مرور شهروندان را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: 
در راستای ارائه خدمات حمل و نقل همگانی سازمان تاکسی رانی و اتوبوس رانی در این 

ایام در آماده باش کامل هستند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم اعلام کرد:

نوسازی وانت بارهای شهر قم با وام 8 درصد
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: دارندگان وانت بارهای قدیمی باید 
به سایت اعلام شده از سوی سازمان تاکسیرانی مراجعه کنند و تسهیلات نوسازی با 

وام ۸ درصد دریافت و خودرو خود را نوسازی کنند.
مرتضی عزتی با اشاره به اینکه در حال حاضر پنج هزار و ۹۳۲ دستگاه انواع تاکسی 
در سطح شهر قم تردد می کند، گفت: این تعداد شامل تاکسی بی سیم با ۹۰۰ 
دستگاه،  ۲۴۰۰ دستگاه تاکسی خطوط، ۲۳۰ دستگاه ون و حدود ۲۳۰۰ دستگاه 
تاکسی گردشی است.وی با بیان اینکه بیش از پنج هزار وانت بار و هزار و ۵۰۰ 
دستگاه سرویس مدرسه هم توسط تاکسیرانی قم ساماندهی می شود، ادامه داد: در 
حال حاضر ۲۱ هزار راننده با تاکسیرانی قم همکاری دارد که اگر هر کدام از این افراد 
سه نفر را تحت پوشش داشته باشند جمعیتی حدود ۷۲ هزار نفر و به عبارتی یک 
پانزدهم جمعیت قم تحت نظارت ناوگان تاکسیرانی قم هستند. عزتی با اشاره به اینکه 
میانگین عمر تاکسی های قم ۹ سال و نیم بوده، گفت: طی یک سال و نیم گذشته 
تلاش های زیادی برای نوسازی ناوگان تاکسیرانی صورت گرفت و بیش از یک هزار و 
۲۰۰ دستگاه نوسازی شد که در حال حاضر میانگین عمر تاکسی های قم به پنج سال 
و نیم رسیده است.وی در ادامه با اشاره به اینکه تعداد دستگاه های تاکسی هر شهر 
با توجه به تراکم جمعیت، وسعت و بافت شهری مشخص می شود، گفت: این تعداد 
برای استان قم به ازای هر ۱۵۰ نفر یک دستگاه تاکسی است. مدیرعامل سازمان 
تاکسیرانی شهرداری قم با بیان اینکه در حال حاضر ۶ هزار دستگاه اعم از تاکسی 
گردشی و خطوط در قم فعالیت دارد، عنوان کرد: با توجه به جمعیت، این شهر 
نیازمند هشت هزار دستگاه تاکسی هستیم. عزتی ادامه داد: با توجه به بافت شهری 
و تراکمی که در مرکز شهر قم وجود دارد و بیشتر مسیرهای شهر هم به مرکز شهر 
منتهی می شود به همین دلیل طی چهار سال گذشته ناوگان تاکسیرانی گسترش 
نداشته و بیشتر تلاش ها در راستای نوسازی ناوگان است.وی درباره نارضایتی برخی از 
تاکسیران های شهر از نبود مسافر، ابراز داشت: در حال حاضر بیش از سه هزار خودرو 
شخصی در سطح شهر اقدام به جابه جایی مسافر می کنند و از طرفی دیگر برخی افراد 
عصرها هم به عنوان شغل دوم جابه جایی مسافر را دارند که همین نکته باعث ایجاد 
برخی از نارضایتی ها در تاکسیران ها شده و پلیس راهور باید در این زمینه به شکل 

جدی تری اقدام کند و با مسافرکش های خودروهای شخصی برخورد کند.

شهردار منطقه چهار قم اعلام کرد

توسعه فضای سبز شهری و احداث
 بوستان های جدید 

شهردار منطقه چهار گفت: علاوه بر بوستانهایی که سال گذشته در سطح منطقه 
به بهره برداری رسید امسال نیز عملیات احداث و تکمیل تعدادی بوستان شهری آغاز 

شده و به زودی به بهره برداری می رسد.
به گزارش شهرنیوز، مجید متین فر با بیان اینکه یکی از برنامه های ویژه شهرداری 
توسعه عرصه های سبز و تفریحی شهر است، اظهار کرد: در همین راستا پیرو سیاست 
مدیریت شهری هرسال تعدادی عرصه سبز و بوستان به فضاهای شهری منطقه چهار 
اضافه می شود. وی با بیان اینکه علاوه بر بوستان هایی که سال گذشته تکمیل و در 
اختیار شهروندان گذاشته شد چند بوستان در مرحله اجرا داریم، خاطرنشان کرد: اولویت 
ما در شرایط فعلی تکمیل بوستان های محلی در سطح منطقه است. متین فر میدان 
مفید، کوچه پنج عدالت و... را از جمله محلاتی دانست که بوستان های جدیدی در آنها 
احداث خواهد شد و افزود: همچنین به دنبال مرمت و بهسازی بوستان های فرسوده 
منطقه هستیم. وی بیان کرد: در قالب پروژه بهسازی و مرمت، زیباسازی و توسعه 
بوستان های فعلی منطقه چند مورد از بوستان های قدیمی از جمله بوستان کوکب، 
فضیلت و... انتخاب شده که در حال بهسازی و مرمت است. شهردار منطقه چهار قم 
همچنین به اجرای عملیات بهسازی باغچه های معابر سطح منطقه اشاره کرد و افزود: 
جدول گذاری و باغچه سازی این معابر با هدف جلوگیری از هدررفت آب و زیباسازی 
صورت می گیرد. متین فر خاطرنشان کرد: در همین راستا برای باغچه سازی معابری که 
کاشت درخت انجام شده پیمانکار گرفتیم که جدول سنگی حاشیه را انجام دهد و پروژه 

باغچه سازی در بلوار فردوسی با اعتبار ۲ میلیارد ریال آغاز شده است.

آغاز عملیات احداث شبکه ۲5۰ پوند گاز 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

بدنبال افزایش مصرف گاز در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در فاز یک و دو این 
منطقه و جلوگیری از افت فشار و تغذیه ایستگاه های TBS)۲( , )۳( عملیات احداث 

شبکه تغذیه ۲۵۰ پوند به طول ۲۲۰۰ متر  آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، شبکه گاز رسانی داخلی فاز 
یک و دو منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به مساحت ۵۳۰ هکتار می باشد در سالهای 
گذشته، صورت گرفته است. این خطوط از سه ایستگاه تقلیل فشار)TBS(  بصورت 
TBS)۱( به ظرفیت ۲۰۰۰۰ متر مکعب و TBS)۲,۳( هر کدام با ظرفیت ۱۰۰۰۰ 
متر مکعب از خط ۶۰ پوندی تغذیه می شوند. در سالهای اخیر بدلیل افزایش مصرف و 
استقبال سرمایه گذاران از منطقه ویژه، جلسات متعددی با شرکت گاز استان قم برگزار 
گردید تا احداث شبکه جدید ۲۵۰ پوندی هر چه سریعتر اجرایی گردد. این طرح که 
عملیات لوله گذاری آن آغاز گردیده ، از افت فشار حاصل از مصرف واحد های تولیدی 

مستقر در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان جلوگیری خواهد نمود.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

شناسایی انبار چرخ خیاطی های قاچاق
فرمانده انتظامی شهرستان از شناسایی انبار چرخ خیاطی های قاچاق در قم خبر 

داد. 
پلیس،  خبری  پایگاه  خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  ور  دیده  هادی  سرهنگ   
اظهارداشت:در پی کسب خبری مبنی بر رفت و آمدهای مشکوک یک نفر و دپوی 
یکسری کالا در یکی از محلات شهر موضوع به مأموران کلانتری ۱۶ قم اعلام شد. 
به گفته وی در ادامه پس از هماهنگی های قضائی تیمی از مأموران این کلانتری 
به محل مذکور اعزام شدند .فرمانده انتظامی شهرستان قم افزود:سپس طی بازرسی 
از انبار ۱۲ دستگاه انواع چرخ خیاطی صنعتی قاچاق به ارزش بیش از ۳۰۰ میلیون 
ریال کشف و نهایتاً پرونده جهت تحقیقات تکمیلی به پلیس مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز آگاهی استان ارسال شد.

دکتر مرتضی اشرافی

روز"  نام  به  رمضان  مبارک  ماه  آخرین جمعه  نامگذاری 
قدس" نشانه تدبیر و دوراندیشی حکیمانه امام راحل برای 
حمایت از ملت مظلوم فلسطین بوده تا برای همیشه مسئله 
فلسطین تا آزادی قدس شریف در یاد و خاطره مسلمانان 
عالم زنده بماند و مسلمانان فراموش نکنند که فلسطین پاره 

تن اسلام است.
مسجدالاقصی، به عنوان اولین قبله مسلمانان جهان، از نظر 
اسلامی اهمیت بسیار ویژه  ای دارد؛ قدس، حرم دوم مسلمانان 
جهان است که تحت سلطه رژیم غاصب صهیونیستی قرار 
گرفته است. پیام روز قدس این است که مسلمانان تا نابودى 
این رژیم غاصب دست از مبارزه بر نمی دارند. بر همین اساس 
است که مقام معظم رهبرى  بر ضرورت مبارزه با رژیم اشغالگر 
خاك  از  وجب  »هریك  فرمودند:  کرده، چنین  تأکید  قدس 
فلسطین ،یك وجب از خانه مسلمین است. هر حاکمیتی غیر 
از حاکمیت فلسطین و حاکمیت مسلمین بر کشور فلسطین، 
امام راحل  حاکمیت غاصب است. حرف، همانی است که 
عظیم الشأن فرمود: اسرائیل بایستی محو بشود. ... بحث، بحث 
یهودى ستیزى نیست ؛ مسأله، مسأله غصب خانه مسلمین 

است«.
مجد و عزت در برابر انسان های بزرگ سر خم می کند. 
رادمردان و انسان های بزرگ در طول تاریخ همواره مایه خیر 
و برکت بوده اند. وجود یك چنین مردانی دشمنان را نابود 
کرده و روح امید را در مستمندان مستضعفان می دمد.  مسئله 
فلسطین، در رأس مسایل غمبار و اسفناک جهان اسلام قرار 
دارد. در سال ۱۹۱۷ با صدور اعلامیه بالفور، دولت انگلیس 
از تشکیل یهود در فلسطین حمایت کرد. در سال  رسماً 
۱۹۴۷ م طرح تقسیم فلسطین در سازمان ملل متحد تصویب 
و یک سال بعد به اجرا درآمد. در ۱۹۶۷ م ارتش رژیم اشغالگر 
قدس با بهره گیری از اصل غافل گیری به فرماندهی موشه 
دایان با بمباران هوایی سوریه و مصر و هم زمان حمله زمینی 
سریع نیروهای مکانیزه تحت پوشش هوایی، جنگ شش روزه 
ای را به راه انداخت و موفق گردید مساحت قابل توجهی از 

کشورهای مصر، اردن و سوریه را اشغال کند.
پس از شعله ور گشتن قیام اسلامی و مردمی یعنی انتفاضه 
اول در سال ۱۹۸۷ فلسطین شاهد تولد یکی از بزرگترین و 
فراگیرترین جنبش هاى اسلامی تحت عنوان جنبش مقاومت 
اسلامی حماس بود. خاستگاه اصلی حماس انتفاضه ملت 
فلسطین بوده و شعار اصلی آن جهاد مسلحانه بر ضد رژیم 

صهیونیستی می باشد.
  تاریخچه مقاومت اسلامی

شکل گیری جنبش مقاومت اسلامی نتیجه فعل و انفعال 
عوامل عدیده ای است که ملت فلسطین از فاجعه نخست 
سال ۱۹۴۸ بطور اعم و شکست سال ۱۹۶۷م به طور اخص 
به آن دچار شده و این عوامل از دو عامل بنیادین نشأت 
می گیرند که عبارتند از: تحولات سیاسی مسأله فلسطین 
و شرایطی که تا پایان سال ۱۹۸۷م بدان رسیده بود و دیگری 
رشد بیداری اسلامی در فلسطین و وضعیتی که در نیمه های 
دهه هشتاد )میلادی( پدید آمده بود. این جنبش در سال 
۱۹۸۷ توسط شیخ »احمدیاسین« پایه گذاری شد. ایدئولوژی 
نام  المسلمین مصر دارد. حماس  اخوان  حماس ریشه در 
اختصارى حرکه المقاومه الاسلامیه بوده که جنبش مقاومت 
مردمی - ملی است که تلاش می کند زمینه را براى آزادى 
و رهایی ملت فلسطین از ظلم و جور و همچنین آزاد سازى 
سرزمین غصب شده و مقابله با طرح صهیونیستی برخوردار از 
حمایت هاى نیروهاى استکبارى فراهم آورد. در سال ۱۹۷۳، 
یاسین ابتدا »الجماعه الاسلامی« را برای همکاری با فعالیت 
المسلمین در غزه پی ریزی کرد،وی  های سیاسی اخوان 
سپس جنبش حماس را به عنوان بازوی سیاسی و منطقه 
ای اخوان المسلمین در دسامبر ۱۹۸۷ به دنبال آغاز انتفاضه 
اول در سرزمین های اشغالی بنیان نهاد. عمده شهرت حماس 
بیشتر به دلیل انجام حملات شهادت طلبانه علیه اهداف و 

نیروهای اسرائیلی است
این جنبش ابتدا دنباله رو مدل اخوان المسلمین بود به این 
معنا که به عنوان یك »نهاد رفاه اجتماعی« عمل می کرد 
هر چند درحال حاضر، همچنان به فعالیت های رفاهی و 
اجتماعی خود ادامه می دهد، اما با وارد شدن به فاز مسلحانه 
بیشتر فعالیت خود را در حوزه مبارزه با اسرائیل متمرکز 
ساخت.حماس، ستیز اعراب- اسرائیل را به مثابه ستیز اسلام و 
یهودیت تلقی می کند که تنها با نابودی اسرائیل می توان این 

ستیز را حل و فصل کرد. 
  علل ظهور مقاومت های اسلامی در منطقه

الف ـ انقلاب اسلامی ایران : انقلاب اسلامی ایران را می  توان 
سرآغاز رشد اسلام گرایی در دهه  های اخیر فرض کرد، به 
عقیده فرد هالیدی انقلاب اسلامی ایران، نخستین انقلاب در 
تاریخ جدید است که ایدئولوژی حاکم، شکل سازمان، اعضای 
رهبری کننده و هدف  های اعلام شده آن، همه در ظاهر 
و باطن مذهبی بوده. این وجه مذهبی در کنار رویدادهای 

همزمان با آن، ناگهان توجه جهان را به اسلام جلب کرد .  
حضرت امام خمینی)ره( در سال ۱۳۵۸ در پیامی به جنبش 

های آزادیبخش می  نویسند:
است  مستضعفین  و  اسلامی  نهضت  که  ما  نهضت  به 
بپیوندید.. . نهضت ما اسلامی است، قبل از آنکه ایرانی باشد . 
نهضت مستضعفین سراسر جهان است، قبل از آنکه به منطقه  
ای خاص متعلق باشد، حضرت امام خمینی)ره( در ادامه 
می افزایند: »ما به پیروی ازاسلام بزرگ از جمیع مستضعفین 
حمایت می  کنیم و از شما و هر سازمانی در جهان که برای 

نجات کشور خویش به پاخاسته است، پشتیبانی می  کنیم . 
ما از مبارزات برادران فلسطینی و مردم جنوب لبنان در مقابل 
اسرائیل غاصب کاملًا پشتیبانی می  نماییم و به خواست خدای 

تعالی بر دشمنان بشریت و اسلام پیروز خواهیم شد. 
ب ـ شکست ایدئولوژی  های غیراسلامی : شکست کمونیسم 
نه تنها به عنوان از بین رفتن همه وعده  هایی که برای برقراری 
عدالت اقتصادی و اجتماعی و مبارزه با سلطه داده شده بود، 
تلقی گردید، بلکه با فروپاشی شوروی و تقسیم شدن آن، 
جمهوری های مسلمان نشین آسیانه میانه و قفقاز پدید آمدند 
که وجه غالب در اکثر آنها اسلام بود . تلقی مسلمانان از حلت 
افول کمونیسم ویژگی ضد دینی آن بود و اینک مسلمانان 
می خواستند با انجام وظایف اسلامی، هویت خود را اثبات 
کنند . از سوی دیگر، کشورهای عرب پس از سالها سردادن 
شعال ناسیونالیسم عربی، نتوانستند اسرائیل را از سرزمین های 
اشغالی برانند و در جریان جنگ خلیج فارس وحدت آنها عملًا 

از بین رفت . 
ج ـ بحران هویت در کشورهای مسلمان : عمق غرب زدگی 
و استحاله در جوامع غربی باعث بروز بحران هویت و از خود 
بیگانگی در کشورهای مسلمان نشده است به طوری که این 
بحران هویت باعث شد، جریان های فکری این کشورها به 
سمت بیداری اسلام و رجوع به آیین های اصیل اسلامی داشته 

باشند .
سید حسن نصرالله، دبیر کل حزب الله لبنان نیز حرکت 
مقاومت، علیه اشغال گری اسرائیل را در راستای تکلیف الهی 
و پیروی از فرامین حضرت امام خمینی)ره( می  داند و در 
این باره می گوید: گروه  های مختلف متعددی که با عناوین 
مختلفی فعالیت می کردند، براساس دو محور هماهنگ شدند 
و به یکدیگر پیوستند، محور نخست ایمان به ولایت فقیه و 
التزام به رهبری حکیمانه حضرت امام خمینی)ره( و محور 
دوم ضرورت قیام و مبارزه با دشمن اسرائیلی، براساس این دو 
محور، تمام گروه  های اسلامی به یکدیگر پیوستند و حرکت 
واحدی را سازمان دادند که امروز به حزب الله معروف است. 

د ـ انحطاط و عقب ماندگی داخلی: حاکمیت  های موجود 
در کشورهای اسلامی عمدتاً براساس خلافت اسلامی بوده و 
در این حکومتها که براساس سلطه مستبدانه یک خاندان بر 
مقدرات مردم استوار بوده است انواع ظلم، غارت گری و بی 
عدالتی در حق توده های میلیونی اعمال می شده است . 
حکومت هایی با مطلقه بود خود موجب عقب ماندگی از سایر 
ملل را برای مردم خود فراهم کرده و موجب شده اند که ملت 
ستم دیده نیز در مقابل این دولت های در حال احتزاز و عقب 

مانده دست به قیام و جنبش بزنند . 
و ـ هجوم گستردة استعمار غرب: هجوم گستردة استعمار 
غرب یکی از بسترهای اصلی بروز بیداری اسلام بوده، چرا که 
مردم تهاجم استعماری کشورهای غربی به ممالک اسلامی و 
نیز ضعف و ناتوانی حکومت های مسلمان در مقابله با آنها را 
می دیدند و ملت ستم دیده نیز به خودی خود در سیر بیداری 

خود به این جنبه  ها توجه جدی معطوف می داشتند . [
نگرش ها و باورهای مقاومت اسلامی

اسلامی  مقاومت  نگرش  دو  که  باورند  این  بر  برخی 
درهم  اسلامی  »بنیادگرایی  و  فلسطینی  ناسیونالیسم 
آمیخته است. این گروه خود را به »نابودی اسرائیل، هویت 
صهیونیستی و »جایگزینی حکومت خودگردان فلسطین با یك 
دولت اسلامی« و »افراشتن بیرق الله در وجب به وجب خاك 
فلسطین متعهد می داند. این جنبش فلسطین را سرزمین 
اسلامی می داند که از سوی غیرمسلمانان به اشغال درآمده 

است.
حماس، »جهاد« را تنها راه حل مسئله فلسطین و خارج 
ساختن فلسطین از کنترل اسرائیل را وظیفه مذهبی تمام 
آزادیبخش  سازمان  برخلاف  حماس،  داند.  می  مسلمانان 
فلسطین که در سال ۱۹۸۸ اسرائیل را به رسمیت شناخت، 
نه تنها مخالف مشروعیت این رژیم است بلکه خواهان نابودی 
آن و مخالف ماهیت وجودی اسرائیل است. حماس معتقد به 
تشکیل دولتی اسلامی و پیاده ساختن تمام ابعاد اسلام و تمام 
جوانب زندگی است.جنبش مقاومت همچنین علاوه بر این 
که مقاومت را وظیفه یك یك مسلمین می داند، معتقد به نقش 
های انقلابی برای تمام افراد جامعه اعم از زن و مرد، معلم و 

دانشجو و غیره است.
حماس بر این باور است که بهترین شیوه و راه کار برای 
پیشبرد درگیری و کشمکش با دشمن صهیونیستی، بسیج 
توانمندی های ملت فلسطین برای برافراشتن پرچم جهاد و 
مبارزه بر ضد حضور نامشروع صهیونیستی در فلسطین به هر 
وسیله ممکن می باشد و این که تا زمان تکمیل شدن شرایط 
تعیین سرنوشت نبرد با دشمن صهیونیستی به واسطه بیداری 
امت عربی و اسلامی، فراهم شدن ساز وکار اقتدار و بسیج 
امکانات وحدت اراده و تصمیم گیری سیاسی، شعله مبارزه 

روشن بماند.
اهداف جنبش مقاومت اسلامی حماس 

فعال و هدفمند در عرصه  بازیگر  به عنوان یک  حماس 
بر اساس  این مزیت است که  مبارزاتی فلسطینیان داراى 
اصول عملگرایی و تدوین برنامه هاى عملیاتی از اهداف مرحله 
اى واهداف استراتژیکی به هدف کلان که تاسیس حکومت 
اسلامی دست یابد ؛لذا خالی از فایده نیست تا این اهداف را 

مورد بررسی و ارزیابی قرار دهیم.
۱- برقرارى دولت اسلامی 

اصولا هدف حماس از پیگیرى جهاد مسلحانه ، تشکیل 
حکومت اسلامی است و فلسفه آزادسازى فلسطین تشکیل 
تشکیل حکومت  بر  مبارزه  تقدم  که  است  اسلامی  دولت 
اسلامی در پی چرخش ایدئولوژکی جنبش اخوان المسلمین 

در فلسطین به وجود آمد لذا در اندیشه حماس نوعی رابطه 
دارد.در  وجود  دولت  برقرارى  و  آزادسازى  بین  ساختارى 
این میان اگر جنبش حماس همان جریانی باشد که ملت 
فلسطین را به سوى آزادى رهبرى کرده در این صورت این 
حق حماس خواهد بود که الگوى مورد فبول خودرا حاکم 
کند ،اما اگر جنبش حماس در اقلیت باشد ،در این صورت به 

انتخاب اکثریت احترام خواهد گذارد. 
۲- آزادسازى همه ى سرزمین فلسطین

جنبش حماس می کوشد همه سرزمین فلسطین را آزاد 
کند، اما براى نیل به این هدف دوایر مختلفی در نظر می 
گیرد؛طبق منشور این جنبش: »مسئله آزادى فلسطین در 
سه دایره قابل بحث است: دایره فلسطین، دایره جهان عرب 
و دایره جهان اسلام. هریک از این دوایر سه گانه در روند 
با صهیونیسم سهم و وظیفه دارند.  کشمکش و رویارویی 
جنبش حماس بر این باور است که جبهه پیکار با دشمن 
از سوى صاحبان اصلی اش اداره می شود.اگر آنها به فرجام 
نرسند، مسلمانان وارد عمل می شوند، اگر آنها نیز به فرجام 
نرسند نسل هاى بعدى می آیند و همین طور..تا آزاد سازى 
فلسطین براى همه مسلمانان واجب عینی شود.این همان 
خط مشی است که در ماده )۳۲( منشور جنبش حماس 
مورد تاکید قرار گرفته: »جنبش اسلامی حماس خود را نوک 

پیکان این پیکار یا گامی در راه ان می داند.« 
3- پاسدارى از وحدت ملی

جنبش حماس از آغاز ولادت خود موضوع وحدت ملی و 
تحریم جنگ داخلی را در سرلوحه برنامه هاى خود قرار داد.
حماس در سطوح داخلی به تلاش هاى وسیعی براى پاسدارى 
از وحدت ملی و رویارویی با سیاست اسرائیل مبنی بر»اختلاف 
بینداز و حکومت کن«دست زد.حماس روى پایبندى هاى 
انسانی تشکیلات خودو تعامل مثبت با غیر مسلمانان و تعامل 

سازنده با دیگر گروه هاى فلسطینی اصرار می ورزید. 
اهمیت بیت المقدس از نظر اسلام

بیت المقدس به عنوان مهم ترین شهر فلسطین، از نظر 
اسلامی اهمیت ویژه  ای دارد؛ زیرا مسجدالاقصی، نخستین 

قبله مسلمانان در این شهر تاریخی است.
از آغاز هجرت پیامبر اسلام به مدینه تا سال دوم هجری، 
قبله پیامبر در هنگام نماز و نیایش، بیت  المقدس بود و بی شك، 
پیش از هجرت نیز در سیزده سالی که پیامبر اکرم )ص( در 
مکه مکرمه اقامت داشت، رو به بیت المقدس می  ایستاد و نماز 
می  گزارد. از این رو، این شهر، قبله نخستین، بلدالامین و حرم 

امن شناخته می  شود.
افزون بر این، مسجدالاقصی هنگام معراج رسول اکرم )ص( 
نیز ارزش و قداست خود را نشان داد، به  گونه  ای که خداوند 
به  از مسجدالحرام  را  اکرم )ص(  پیامبر  فرماید شبانه  می  
مسجدالاقصی ـ که اطراف آن را پربرکت گردانیده است ـ سیر 

داد تا آیات و نشانه  های الهی را به او نشان دهد. 
امام صادق )ع (فرمود: وقتی رسول خدا )ص( را هنگام معراج 
به بیت المقدس می بردند، جبرئیل)ع( او را بر براق )مرکب 
آسمانی( سوار کرد و با هم به بیت المقدس آمدند. جبرئیل 
محراب های پیامبران بزرگ را به آن حضرت نشان داد و 

رسول الله )ص( در آن محراب ها نماز گزارد . 
مقاومت اسلامی و جمهوری اسلامی ایران

برخی تصور می کنند که طرح مسأله فلسطین در صحنه 
سیاست و اجتماع ایران، با انقلاب اسلامی همزمان است؛ 
تأسیس جمهوری  بدو  از  که هرچند  باید گفت  پاسخ  در 
اسلامی، قضیه فلسطین بعد و اهمیت ویژه ای در سیاست 
خارجی کشور پیدا کرد، اما تاریخ طرح مسأله فلسطین در 
ایران، همزمان با تاریخ پدیدآمدن خود مسأله است.شدت 
گرفتن مسأله فلسطین، با تشدید و وخامت اوضاع داخلی 
ایران همزمان بود. در سال ۱۹۲۷ که جنگ میان دسته جات 
تروریستی صهیونیستی و مدافعان عرب و فلسطینی روز به روز 
ماجراهای  از  تازه  ایران  کشور  می گرفت،  بیشتری  شدت 
اشغال پس از جنگ جهانی دوم بیرون آمده بود. آذربایجان 
و کردستان که در اثر تحریکات تجزیه طلبانة نیروهای چپ 
مدتی از پیکر ایران جدا شده بودند، دوباره به خاك اصلی کشور 
پیوستند. در همین سال مسأله نفت که تا سال ها بعد یکی از 
مهمترین مسائل سیاسی و اجتماعی ایران بود، مطرح شد؛ 
با همة اینها در همان سال ۱۳۲۶ به محض صدور قطعنامة 
تقسیم فلسطین از سوی سازمان ملل، ملت مسلمان ایران 
مسأله فلسطین را در صدر جدول برنامه های مبارزاتی خویش 
قرار داد و به دعوت مرحوم آیت ا… سید ابوالقاسم کاشانی که 
در آن زمان از رهبران مذهبی ایران بود، مردم تهران دست 
به تجمع اعتراض آمیزی زدند که باتوجه به جمعیت آن روز 

تهران، خیره کننده بود.
رژیم  به  حملة  با  آغاز  همان  از  نیز  خمینی)ره(  امام 
دولت  با  شاه  رژیم  روابط  قراردادن  هدف  و  صهیونیستی 
صهیونیستی، پرداختن به قضیه فلسطین را وجهة  همت خود 
قرار داد؛ امام)ره( در ادیبهشت ۱۳۴۲، در بیانیه ای فرمودند: 
خطر اسرائیل برای اسلام و ایران بسیار نزدیك است. پیمان 
اسرائیل در مقابل دول اسلامی یا بسته شده یا می شود، لازم 
است علمای اعلام و خطبای محترم، سایر طبقات را آگاه 

نمایند که در موقعش بتوانیم جلوگیری کنیم. 
بر اساس مدارك موجود، امام خمینی)ره( از همان زمان، 
اسرائیل را خطری بزرگ برای تمام ملت ها و دولت های منطقه 
می دانستند. در طول سال های ۱۳۵۶ و ۱۳۵۷ که انقلاب 
اسلامی ایران به اوج خود رسید، مخصوصاً در هنگام عزیمت 
امام خمینی)ره( به پاریس و اقامت چند ماهة ایشان در آنجا، 
هیچ گاه فلسطین از دستورکار و برنامه های سیاسی امام خارج 
نشد و امام)ره( در هر فرصت ممکن بر نفی اسرائیل غاصب و 

مظلومیت ملت فلسطین تأکید می کردند. 
پس از پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران در ۲۲ بهمن 
۱۳۵۷، اولین شخصیت خارجی که وارد ایران شد، ابوعمار 
یاسر عرفات بود که به فاصلة چند روز قدم در خاك ایران 
گذاشت. پیروزی انقلاب اسلامی ایران، با مواضع شناخته شدة 
رهبر انقلاب در برابر مسأله فلسطین، روح تازه ای به کالبد ملت 
مسلمان فلسطین و سایر ملت های مظلوم و ستمدیدة جهان 
دمید؛ به خصوص ملت فلسطین که پس از طی دوران طولانی 
مبارزه از طریق سازمان های مسلح و معتقد به ایدئولوژی های 
ارزیابی عملکرد رهبران سنتی و  با  چپ و ناسیونالیستی، 
مشاهدة حادثة بزرگ انقلاب اسلامی به تدوین تجارب خود 
پرداخته و راه اصلی که همان راه اسلام و شهادت بود را در 

دستور کار خود قرار داده بود. 
روز جهانی قدس، نماد وحدت جهان اسلام

در اولین ماه رمضان پس از پیروزی انقلاب اسلامی، امام 
خمینی)ره(، آخرین جمعه ماه رمضان هر سال را روز قدس 
اعلام کرد و با این کار خود به قضیة فلسطین ابعاد بین الملل 
اسلامی بخشید.به عبارت دیگر  ابتکار حضرت امام خمینی 
)ره( در نامگذاری روز جهانی قدس، مساله فلسطین را از 
مرزهای ایران خارج کرد و روز قدس در کشورهای اسلامی 
به عنوان یک مولفه تعیین کننده و ماندگار به میراث گذاشته 
شد. همچنین با وجود تمام مشکلات داخلی و جنگ تحمیلی 
، سیاست حمایت از فلسطین، عدم شناسایی اسرائیل و کمك 
جمهوری اسلامی ایران به مبارزان فلسطینی همچنان در 
طول آن سال ها، از سیاست های اصلی امام خمینی و انقلاب 
تمام  با  هم  اخیر  های  سال  در  است.  بوده  ایران  اسلامی 
مشکلات داخلی و تحریم های گوناگون جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان اولین و قدرتمند ترین دولت حامی جنبش 
مقامت اسلامی فلسطین در مقابله با اشغالگران صهیونیستی 

شناخته می شود.
روز قدس، روز انجام  وظیفه مسلمانان

همه  که  است  روزی  قدس،  روز  امام)ره(  اندیشه ی  در 
مسلمین در بزرگداشت آن وظیفه دارند و این انجام وظیفه 
مؤثر نیز هست. »مسلمان ها امیدوارم که روز قدس را بزرگ 
روز  در  قدس  روز  در  اسلامی  ممالک  در همه  و  بشمارند 
جمعه آخر ماه مبارک رمضان تظاهر کنند، مجالس داشته 
باشند، محافل داشته باشند، مسجد داشته باشند، در مساجد 
فریاد بزنند، وقتی یک میلیارد جمعیت فریاد کرد، اسرائیل 
نمی تواند، از همان فریادش می ترسد. اگر همه مسلمینی که 
در دنیا هستند الآن هستند که قریب یک میلیارد هستند، 
اگر در روز قدس همه بیرون بیایند از خانه، فریاد بکنند مرگ 
بر امریکا و مرگ بر اسرائیل و مرگ بر شوروی، همین قول 
مرگ بر شوروی، برای آن ها مرگ می آورد.« ] ازاین رو می توان 
تأکید نمود در منظومه گفتمانی امام خمینی )ره(، روز قدس، 
تنها روزی نمادین نیست بلکه درصورتی که مسلمین در آن 
به وظیفه ی خود عمل کنند، امید می رود تا برکات آن یعنی 
نابودی غده ی سرطانی صهیونیسم و رهایی قدس شریف نیز 

محقق گردد.
»تکلیف ملت ها در آستانه روز قدس آن است که در اجتماعات 
و راهپیمایی های خود از دولت های خود به طورجدی بخواهند 
که باقدرت نظامی و سلاح نفت در مقابل امریکا و اسرائیل 
به مقابله برخیزند و اگر گوش نکردند و اسرائیل جنایتکار را 
که تمام منطقه حتی حرمین شریفین را تهدید می کند و 
هم اکنون عمق خواسته های او واضح شده است را تأیید کردند 
با فشار و اعتصابات و تهدید، آنان را مجبور به عمل کنند؛ 
درحالی که اسلام و اماکن مقدسه آن مورد تهدید به تجاوز 
قرارگرفته، هیچ فرد مسلمانی نمی تواند در مقابل آن بی تفاوت 
باشد و آنچه در این موقع که اسرائیل تجاوز گسترده به بلاد 
مسلمین نموده و مسلمانان بی گناه و بی پناه را به خاک و خون 
کشیده است دولت های منطقه انجام می دهند جز یک کلام 

بی محتوا و سازشکارانه نیست.« 
راهبردهای رهایی قدس شریف از نگاه مقام معظم 

رهبری
مسیر  اسلامی،  انقلاب  کلان  هدف گذاری  چارچوب  در 
قطعی رهایی قدس و حل مسئله ی فلسطین، در گرو نابودی 
رژیم صهیونیستی است. هدفی که در ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی از سوی امام امت اعلام گردید و رهبر معظم انقلاب 
اسلامی نیز بر آن تأکید نموده اند: »در مسئله ی فلسطین، 
آنچه که هدف است، استنقاذ فلسطین است؛ یعنی محو 
دولت اسرائیل. فرقی بین سرزمین های قبل از سال ۶۷ و بعد 
از آن نیست. هر یک وجب از خاک فلسطین، یک وجب از 
خانه ی مسلمین است. هر حاکمیتی غیر از حاکمیت مردم 
فلسطین و حاکمیت مسلمین بر کشور فلسطین، حاکمیت 
غاصب است. حرف، همانی است که امام راحل عظیم الشأن 
فرمود: اسرائیل بایستی محو بشود. یهودی های فلسطین، اگر 
دولت اسلامی را قبول می کنند، در آنجا زندگی کنند. بحث، 
بحث یهودی ستیزی نیست. مسئله، مسئله ی غصب خانه ی 

مسلمین است.« 
اشغالگر قدس، جزء سیاست های  رژیم  نابودی  تا  مبارزه 
کلان انقلاب و نظام اسلامی است، اما این مبارزه نیاز به عزمی 
فراگیر در همه ی امت اسلامی و آزادگان جهان دارد. از این رو، 
حضرت آیت الله خامنه ای برآن بوده و هستند تا خط مبارزه و 
مقاومت در جهان اسلام و مستضعفین نهادینه و جریان سازی 
موجودیت  با  مبارزه  و  مقاومت  کلی  خط  معظم له  گردد. 

نامشروع صهیونیستی را در دو محور کلی خلاصه می نمایند:
الف( زندانی کردن رژیم غاصب در درون مرزهای سرزمین 
اشغالی و تنگ کردن فضای تنفس اقتصادی و سیاسی آن و 

گسستن پیوندهای آن با محیط پیرامونش.
ب( تداوم بخشیدن به مقاومت و مبارزه ی ملت فلسطین در 
داخل کشورشان و رساندن هرگونه کمکی که به آن نیاز دارند، 

تا تحقق پیروزی نهایی. 
در نهایت راهبرد عملیاتی پیشنهادی جمهوری اسلامی 
ایران، که مطابق موازین شناخته شده ی بین المللی نیز هست 
و تاکنون بارها از سوی کشورمان مطرح گردیده است، حل 
مسئله ی فلسطین از طریق حق تعیین سرنوشت صاحبان 
اصلی آن است. براساس این راهبرد، که از سوی امام خامنه ای 
کنونی  ساکنان  چه  فلسطینی ها،  »همه ی  گردید،  مطرح 
آن و چه کسانی که به کشورهای دیگر رانده شده و هویت 
فلسطینی خود را حفظ کرده اند، اعم از مسلمان و مسیحی 
و  دقیق  نظارتی  با  عمومی،  همه پرسیِ  یک  در  یهودی،  و 
اطمینان بخش شرکت کنند و ساختار نظام سیاسی این کشور 
را انتخاب نمایند و همه ی فلسطینیانی که سال ها رنج آوارگی 
را تحمل کرده اند، به کشور خود بازگردند و در این همه پرسی 
و سپس تدوین قانون اساسی و انتخابات، شرکت نمایند. آن گاه 

صلح برقرار خواهد شد.« 
این طرح در نهایت به نفع بشریت و ملت مظلوم فلسطین 
است و البته »طرحی روشن، منطقی و منطبق بر معارف 
سیاسیِ پذیرفته شده ی افکار عمومیِ جهانی« است. براساس 
این طرح، صاحبان اصلی فلسطین )یعنی کسانی که خود و 
یا پدرانشان در سال های قبل ۱۹۴۸ و قبل از اشغال فلسطین 
در این سرزمین متولد شده اند( در یک همه پرسی براساس 
موازین رایج بین المللی در خصوص سرنوشت این سرزمین 
و دولت آینده ی آن تصمیم گیری خواهند کرد. »آن نظام 
از استقرار، تکلیف مهاجران  از آن، پس  برآمده ی  و دولتِ 
غیرفلسطینی را، که در سالیان گذشته به این کشور کوچ 

کرده اند، معین خواهد کرد.« 
*کارشناس مسایل سیاسی

قدس؛ مظلومیتی بی مرز






